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Úvodní slovo
ObsahMilé dámy a pánové, vážení čtenáři!

Jistě jste zachytili v přívalu informací 
z kanceláře MAS Opavsko i naši „Májo-
vou výzvu“. Jde o nabídku pomocné ruky, 
kterou místní akční skupiny Moravsko-
slezského kraje nabízejí vedení kraje při 
vyhledávání a animaci transformačních 
projektů ve venkovských oblastech v sou-
vislosti se startem Programu pro spraved-
livou transformaci. 

Vyjadřujeme podporu panu hejtmanovi, 
Ivo Vondrákovi, a celému vedení Morav-
skoslezského kraje i příslušným institu-
cím, především Regionální stálé konferenci MSK, v jejich úsilí zajistit zdroje pro 
spravedlivou transformaci Moravskoslezského kraje, procházejícího hospodář-
skou restrukturalizací. Potvrzujeme, že s ohledem na velikost území a populace 
našeho kraje i rozsah problémů, které transformace tohoto uhelného regionu 
přináší, je potřeba dostatečně velkých finančních prostředků, ale také je nutná 
mobilizace lidí, obyvatel našeho kraje. 

Jde o nemalé peníze, které by na venkově mohly být velice užitečné. Společně 
se SMS a SMO jsme sbírali podpisy pod tuto výzvu, kterou chceme dosáh-
nout zapojení našich měst a obcí do programu spravedlivé a opravdové změny 
Moravskoslezského kraje. Jde nám zjednodušeně o to, aby se transformační 
(dotační) peníze dostaly i k nám na opavský venkov – obcím, podnikatelům, 
školám. 

Dlouhá léta jsme se jako celý kraj zapojovali do těžby uhlí, naši občané praco-
vali v dolech, naše firmy dodávaly stroje a vybavení, uhlí vytápělo naše domo-
vy a dávalo energii podnikání. Teď se chceme i my zapojit do procesu odchodu 
od uhlí k jiným zdrojům. Nabízíme potenciál 600 000 obyvatel, žijících a pra-
cujících v menších městech a obcích, chceme se podílet na aktivitách, defino-
vaných v Plánu spravedlivé územní transformace Moravskoslezského kraje. 

Pro dosažení těchto cílů, kterými jsou především vyšší podnikavost, snižová-
ní emisí skleníkových plynů a zajištění dostatku energie investicemi do jejích 
obnovitelných zdrojů, udržitelná místní mobilita, digitalizace, rekultivace, obě-
hové materiálové hospodářství a především investice do obyvatel kraje, jejich 
vzdělání i začleňování do měnící se společnosti, je potřeba zajistit (vedle stra-
tegických projektů) i spravedlivý podíl ze zdrojů transformačního programu pro 
naše menší města a obce včetně podnikatelských subjektů i jiných organizací.

Svými podpisy Májové výzvy jsme svorně vyjádřili podporu, ale také požada-
vek, aby nejméně 1/4 prostředků, tedy alespoň 5 mld. Kč ze zdrojů budoucího 
Operačního programu Spravedlivá transformace pro Moravskoslezský kraj, 
bylo vyčleněno, nejlépe formou grantových schémat, speciálně pro území obcí 
a měst do 25 tisíc obyvatel v členění podle typů činností a aktivit v jednotlivých 
definovaných tématech. K prosazování tohoto požadavku jsme zavázali naše 
zástupce v příslušných institucích, především v zastupitelstvu Moravskoslez-
ského kraje, v Regionální stálé konferenci MSK aj.

V zaměření těchto grantových schémat jsme připraveni respektovat specific-
ké cíle a témata příslušného programu, na druhou stranu chceme, aby i tento 
program zohledňoval různé specifické požadavky, dané odlišnými podmínkami 
transformace v jednotlivých částech kraje. Odmítáme zpochybňování schop-
ností subjektů z menších obcí a měst se v těchto tématech se svými projekty 
uplatnit.

Na celém území kraje chceme investovat do firem, zvyšovat podnikavost 
a tvořit nové výrobní programy a pracovní místa. Potřebujeme se vzdělávat 
a rekvalifikovat. Zprovozníme stovky megawatt výkonu obnovitelných zdrojů 
energie a staneme se klimaticky odpovědným regionem, využijeme zanedbaná 
území, budeme lépe recyklovat materiály. Na společnou uhelnou minulost neza-
pomeneme, ale posuneme se do budoucnosti bez uhlí. Společně a spravedlivě.

Vážení čtenáři, děkujeme Vám, že jste svými podpisy podpořili tuto myšlenku 
a slibujeme, že v případě úspěšného zapojení se do Fondu spravedlivé transfor-
mace bude MAS Opavsko svému regionu pevnou oporou.

Jiří Krist, předseda MAS Opavsko
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Kontakty

Kancelář MAS Opavsko:
Zámecká 313
747 41 HRADEC NAD MORAVICÍ
e-mail: info@masopavsko.cz
www.masopavsko.cz

Předseda MAS Opavsko
Jiří Krist / tel.: 724 790 088 / jiri.krist@masopavsko.cz

Vedoucí zaměstnanec pro realizaci SCLLD MAS Opavsko
Petr Chroust / tel.: 602 947 904 / petr.chroust@masopavsko.cz

Ekonomka organizace, finanční manažerka 
a dotační program Malý LEADER pro Opavsko
Hana Švarcová / tel.: 731 109 377 / hana.svarcova@masopavsko.cz

Asistentka kanceláře
Veronika Staňková / tel.:  607 654 695, e-mail: veronika.stankova@
masopavsko.cz

Programový manažer SCLLD pro Program rozvoje venkova
Pavel Válek / tel.: 725 555 857 /  pavel.valek@masopavsko.cz

Programová manažerka SCLLD pro IROP a OPZ
Pavlína Brussová / tel.: 702 160 077 
e-mail: pavlina.brussova@masopavsko.cz

Úspory energií (VENUS) a specialista na kotlíkové dotace
Libor Cenek / tel.:  778 888 157 / e-mail: kotliky.dotace@seznam.cz

Manažeři pro vzdělávání (MAP – Místní akční plány rozvoje vzdělávání 
na Opavsku a Vítkovsku)
Gabriela Geherová / tel. 725 564 878 / gabriela.geherova@masopavsko.cz
Martin Hořínek / tel. 725 512 389 / martin.horinek@masopavsko.cz
Eva Cveková / tel. 722 912 208 / eva.cvekova@masopavsko.cz
Kateřina Skalíková / tel. 737 402 844 / katerina.skalikova@masopavsko.cz
Daniela Nováková/ tel. 725 716 628 / daniela.novakova@masopavsko.cz

PR manažer
Milan Freiberg / tel.: 725 555 870 / e-mail: milan.freiberg@masopavsko.cz

Koordinátorka značky „OPAVSKÉ SLEZSKO, regionální produkt“
Petra Chroustová / tel.: 724 957 569 / e-mail: petra.chroustova@
masopavsko.cz

Síťujeme se – projektový tým pro sociální a navazující služby
Zuzana Týnová / projektová manažerka 
tel.: 702 160 078 / e-mail: zuzana.tynova@masopavsko.cz
Hana Drábková Sobková / odborná garantka a metodička 
tel.: 774 883 619 / e-mail: hana.sobkova@gmail.com
Kateřina Kneifel / sdílená metodička 
tel.: 736 676 444 / e-mail: katerinakneifel@gmail.com
Jakub Řeháček / facilitátor a analytik 
tel.: 777 354 270 / e-mail: jakub.rehacek@gmail.com
Danuše Šafránková /  terénní sociální pracovnice 
tel.: 602 339 974 / e-mail: safrankova.dana@gmail.com
Ilona Melecká / terénní sociální pracovnice 
tel.: 602 614 763 / e-mail: ilona.melecka@gmail.com

Místní akční skupina Opavsko je spolkem, který od roku 2006 
sdružuje venkovské obce, podnikatele, zemědělce, neziskové orga-
nizace, další spolky jako např. hasiče, školy nebo profesní komory. 
Dnes má spolek 108 členů a sečteme-li počet obyvatel v členských 
obcích, napočítáme bezmála 60 tisíc obyvatel. Naším cílem je pod-
porovat lidi, kteří chtějí zlepšovat svět kolem sebe. Usilujeme o pro-
pojování vhodných nápadů a lidí s potřebnými finančními zdroji. 
To je páka, kterou můžeme posunout region kupředu. Současnou 
pohonnou látkou činnosti MAS jsou (dotační) programy Evropské 
unie, z jejíchž fondů lze čerpat řadu zajímavých podpor a realizovat 
tak nejrůznější nápady a záměry, naplnit místní potřeby. Jsme jako 
seznamovací (svatební) agentura, seznámíme a zasnoubíme s ev-
ropskými dotacemi obyvatele i těch nejmenších obcí. Obce, občané, 
spolky i podnikatelé mohou přicházet se svými zajímavými rozvojo-
vými záměry. Inspirativní, inovativní a pilotní myšlenky a projekty, 
které MAS vybere k realizaci, je možno vybavit finanční podporou 
(dotací) z prostředků evropských fondů. Věnujeme se celé řadě té-
mat rozvoje regionu, zajímá nás infrastruktura a vybavenost obcí, 
vzdělávání, zaměstnanost, podnikání, péče o přírodu a krajinu, 
sociální služby či volnočasové aktivity obyvatel a jejich zapojení 
do rozhodování veřejné správy a místních samospráv. MAS Opav-
sko se snaží zlepšovat kvalitu života svých obyvatel mimo jiné pří-
mou podporou podnikání, upřednostněním místní produkce, tradic 
a řemesel, např. prostřednictvím značky „OPAVSKÉ SLEZSKO regi-
onální produkt“. Věnujeme se propagaci zdravého životního stylu, 
tématům udržitelného rozvoje, ochrany přírody, kultury a tradic. Vel-
kou důležitost přikládáme kvalitnímu vzdělávání. Snažíme se být 
blízkými partnery školám a ostatním vzdělávacím institucím a jejich 
zřizovatelům na cestě ke vzájemné spolupráci a péči o to nejcenněj-
ší - naše děti. Budeme nápomocni při zlepšování stavu a vybavení 
škol, ale také při vzdělávání pedagogů, informování rodičů a spolu-
pracovat chceme i s budoucími zaměstnavateli dětí. Věnujeme se 
rovněž sociálním tématům, např. podporujeme sociální podnikání, 
koordinujeme sociální služby v regionu. Nejdůležitější pro nás je 
sdílení informací a praktická spolupráce. Společné zájmy opav-
ského venkova pak, za nás za všechny, představujeme a hájíme 
na nejrůznějších úrovních. Budujeme pozitivní vztahy s Moravsko-
slezským krajem, řadou ministerstev a zapojujeme se do práce nej-
různějších zájmových a profesních platforem v regionu i na národní 
a mezinárodní úrovni. Hájíme zájmy venkova a jeho samosprávnou 
působnost. O našem regionu bychom si měli rozhodovat sami, ne 
úředníci v Praze. Protože, kdo jiný lépe ví, o co máme usilovat, než 
my, obyvatelé venkova, kteří zde žijeme a pracujeme.

Místní akční skupina opavsko z. s. 
právní forma: zapsaný spolek
u Krajského soudu v Ostravě,
spisová značka L7023/KSOS
IČ: 270 23 818
ISBN: vydavatelské oprávnění uděleno 1. 3. 2006  

ZákLaDní úDaje

Rozloha:  756 km²
Počet obyvatel (k 1. 1. 2021):  59 324 obyvatel
Hustota obyvatelstva:  78 obyvatel/km²
Územní působnost (obcí):  52

Výroční zpráVa    Místní akční skupiny Opavsko z.s. za rok 2020
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ČLenSká ZákLaDna 
Rekapitulace členské základny dle zájmových skupin MAS Opavsko k 31. 12. 2020:

ORgány MaS OpaVSkO ke Dni 31. 12. 2020

Obce a dobrovolné svazky obcí:
Mikroregion Hvozdnice
Obec Holasovice
Obec Velké Heraltice
Obec Stěbořice
Obec Skřipov
Obec Raduň
Obec Brumovice
Město Hradec nad Moravicí
Obec Hlavnice
Obec Hlubočec
Obec Neplachovice
Obec Branka u Opavy
Obec Bratříkovice
Obec Vršovice
Městys Březová
Obec Melč
Obec Větřkovice
Obec Chvalíkovice
Obec Radkov
Obec Staré Těchanovice
Město Budišov nad Budišovkou
Obec Moravice
Obec Kružberk
Obec Nové Lublice
Obec Pustá Polom
Obec Dolní Životice
Obec Slavkov
Městys Litultovice
Obec Mladecko
Obec Jezdkovice
Obec Lhotka u Litultovic

Obec Vřesina
Obec Uhlířov
Obec Otice
Obec Čermná ve Slezsku
Obec Sosnová
Obec Svatoňovice
Obec Štáblovice
Obec Jakartovice
Obec Mikolajice
Město Vítkov
Obec Velká Polom 
Obec Těškovice 
Obec Čavisov 
Obec Nové Sedlice 
Obec Mokré Lazce 
Obec Dolní Lhota 
Obec Háj ve Slezsku
Obec Hrabyně
Obec Štítina
Obec Kyjovice

Nezemědělští podnikatelé:
Martin Krupa
Pavel Škrobánek
Vítězslav Fryč
ENERGIA art & technology s.r.o.
Pavel Košec
Ing. Marie Skybová, Ph.D.
Luděk Schweidler
Kamila Kohoutková
Tomáš Znášik
Monika Šneková

Ing. Jana Kristová
Tomáš Židek
Pavlína Pavlíková
Lubomír Hluchý
Ing. Jiří Krist
Dušan Lederer
EKOTOXA s.r.o.
Okresní hospodářská komora Opava
STAMEX spol. s r. o. 
Libor Cenek

Zemědělští podnikatelé:
Družstvo ZAGRA
Milan Klapetek
Oldřich Knopp-Kostka
AGRONET Smolkov, s.r.o.
Josef Dihel a syn, s.r.o.
Zemědělské družstvo Hraničář 
Loděnice
Výrobní a obchodní družstvo Stěbořice
1. Hradecká zemědělská a. s.
AGRIMEX Brumovice s. r. o.
HESAKO zem. výroba s. r. o.
Zemědělské a obchodní družstvo 
Hlavnice
Okresní agrární komora pro okresy 
Opava a Ostrava
Vojtěch Binar
AG družstvo Kružberk
Jiří Mazur
Zuzana Gebauerová
Zemědělské a obchodní družstvo 

SLEZSKÁ DUBINA
Emil Ludvík
Václav Heinz
Jiří Kyncl
ZP Otice, a.s.
Farma Hlubočec s.r.o.
Ing. Rostislav Kyncl
Jiří Michalisko

Interně prospěšné neziskové subjekty:
MLÝN U VODNÍKA SLÁMY
Českomoravská myslivecká jednota, 
okresní myslivecký spolek Opava
Jezdecký klub Prohorses
T. J. Sokol Stěbořice
Tělovýchovná jednota Sokol Chvalí-
kovice
Imcuber, z. s.
Okresní hospodářská komora Opava

Veřejně prospěšné neziskové subjekty:
VITAREGIO z. s.
Sbor dobrovolných hasičů Žimrovice
Spolek Zálužné
Základní škola a Mateřská škola 
Raduň, příspěvková organizace
Sdružení hasičů Čech, Moravy 
a Slezska, Sbor dobrovolných hasičů 
Větřkovice
HRací DEskové centrum Legie, z. s.
Za Opavu z. s.
Slovo 21, z. s.

Výbor MAS Opavsko
•  Ing. Jiří Krist, zastoupen Ing. Jiřím 

Kristem (předseda MAS Opavsko)
•  1. Hradecká zemědělská a.s., 

zastoupena Ing. Janou Ulbrichovou 
(místopředseda)

•  Obec Brumovice, zastoupena 
Ing. Františkem Kučou (místopřed-
seda)

•  Spolek Zálužné, zastoupen Mgr. Pe-
trem Zahnašem (místopředseda)

•  Zemědělské družstvo Hraničář 
Loděnice (zastoupeno Ing. Zdeňkem 
Frenzelem),

•  Obec Slavkov (zastoupena Mgr. Ros-
tislavem Musilou)

•  Město Hradec nad Moravicí (zastou-
peno Mgr. Patrikem Orlíkem)

•  Město Budišov nad Budišovkou (za-
stoupeno Ing. Patrikem Schrammem)

•  Obec Štítina (zastoupená Karlem Ul-
richem), obec, zastoupení veřejného 
sektoru

•  Okresní agrární komora pro okresy 
Opava a Ostrava (zastoupená 
Ing. Robertem Kučerou), zemědělský 
podnikatel, zastoupení soukromého 
sektoru

•  Družstvo ZAGRA (zastoupené 
Martinem Tvarůžkou), zemědělský 
podnikatel, zastoupení soukromého 
sektoru

•  Libor Cenek (zastoupený Liborem 
Cenkem), nezemědělský podnikatel, 

•  Základní škola a Mateřská škola 
Raduň, příspěvková organizace (za-
stoupená PaeDr. Leošem Tesárkem), 
veřejně prospěšný neziskový sub-
jekt, zastoupení veřejného sektoru

Hodnotitelská komise
•  Dušan Lederer (zastoupen Dušanem 

Ledererem) - předseda komise
•  Obec Raduň (zastoupena Ludmilou 

Juráňovou) 
•  Ing. Jiří Hon - fyzická osoba (zastou-

pena Jiřím Honem)
•  Obec Dolní Životice (zastoupena 

Jaroslavem Vaňkem) 
•  Obec Neplachovice (zastoupena 

Danou Schreierovou)
•  Městys Březová (zastoupen Pavlem 

Schneiderem)
•  Zuzana Gebauerová (zastoupena 

Zuzanou Gebauerovou)
•  Rostislav Kyncl (zastoupen Rostisla-

vem Kynclem) 
•  Jiří Michalisko (zastoupen Jiřím 

Michaliskem)
•  Za Opavu z.s. (zastoupen Daliborem 

Halátkem)
•  Monika Šneková (zastoupena Moni-

kou Šnekovou)
•  Ing. Marie Trantinová (zastoupena 

Marií Trantinovou)
•  T. J. Sokol Stěbořice (zastoupen 

Tomášem Kramným)

Kontrolní a monitorovací komise:
•   Kamila Kohoutková  

(zastoupena Kamilou Kohoutkovou)  
- předsedkyně komise

•  Obec Hlavnice  
(zastoupena Bc. Alešem Saliborem)

•  Obec Jezdkovice  
(zastoupena Věrou Burdovou)

•  Výrobní a obchodní družstvo  
Stěbořice (zastoupeno  
Ing. Marcelou Holušovou) 

Výroční zpráVa    Místní akční skupiny Opavsko z.s. za rok 2020
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SpOLUpRaCUjeMe při ROZVOji VenkOVa

•  Mlýn U vodníka Slámy (zastoupen 
Šárkou Popkovou)

•  ZP Otice, a.s. (zastoupen Ing. Eduar-
dem Zlámalem)

•  Zemědělské a obchodní družstvo 
Slezská Dubina (zastoupeno 
Ing. Františkem Hellebrandem)

Orgány MAS Opavsko včetně nejvyš-
šího orgánu (Členská schůze) musí být 
dle platných stanov spolku vyvážené 
z hlediska zastoupení tzv. zájmových 
skupin. Zájmové skupiny jsou definová-
ny následovně: 
- Obce a dobrovolné svazky obcí (OB)
- Nezemědělští podnikatelé (NP)
- Zemědělští podnikatelé (ZP)
-  Vzájemně (interně) prospěšné nezis-
kové subjekty (např. profesní, zájmové 
organizace, sportovní kluby)  (IP)

-   Veřejně prospěšné neziskové subjekty 
(především poskytující veřejné služby: 
např. vzdělávání, sociální služby, círk-
ve, ochrana prostředí, kultura, komu-
nitní rozvoj) (VP)

Veřejný sektor ani žádná ze zájmových 
skupin nepředstavuje více než 49% 
hlasovacích práv orgánu MAS.

Kancelář MAS Opavsko
je výkonnou a administrativní jednot-
kou, která realizuje činnosti k naplnění 
poslání MAS Opavsko. Kancelář plní 
pokyny Výboru a Předsedy. Kancelář 
MAS vede Petr Chroust, jakožto vedoucí 
zaměstnanec pro realizaci Strategie ko-
munitně vedeného místního rozvoje – ře-
ditel MAS Opavsko. K 31. 12. 2020 bylo 
v kanceláři MAS Opavsko zaměstnáno 
21 osob v pracovním poměru s celko-
vým přepočteným úvazkem 16,6 (FTE).

Přehled zaměstnanců 
k datu 31. 12. 2020:
Ing. Jiří Krist, Bc. Petr Chroust, Ing. Hana 
Švarcová, Ing. Pavlína Brussová, 
Mgr. Gabriela Geherová, Ing. Pavel Válek, 
Bc. Martin Hořínek,  PhDr. Eva Cveková, 
Bc. Kateřina Skalíková, Ing. Daniela No-
váková,  Mgr. Milan Freiberg, Veronika 
Staňková,  Libor Cenek,  Mgr. Zuzana 
Týnová, Ing. Jakub Řeháček,  Mgr. Hana 
Drábková Sobková Ph.D., PhDr. Bc. Ka-
teřina Kneifel,  Danuše Šafránková, DiS.,  
Mgr. Ilona Melecká, Bc. Petra Chroustová, 
Mgr. Renáta Veselská. 

Pracovní pozice a kontakty na zaměst-
nance kanceláře naleznete v části Kon-
takty, str. 3.
V Místní akční skupině Opavsko působí 
dlouhodobě pracovní skupiny:
•  PS Neziskový sektor, občané, spolky, 

sociální témata

• PS Zemědělci
• PS Podnikatelé
• PS Školství a vzdělávání
• PS Obce, svazky obcí, spolupráce
Kontakty, listiny, stanovy, zápisy z jed-
nání orgánů spolku jsou zveřejněny na
www.masopavsko.cz

Místní akční skupina Opavsko z. s. je 
předsednickou organizací Národní sítě 
MAS ČR
•  Národní síť místních akčních skupin 

ČR nsmascr.cz/ Krajského sdružení 
Národní sítě MAS Moravskoslezské-
ho kraje.

•  Hájíme zájmy regionu ve spolupráci 
s Krajským úřadem Moravskoslez-
ského kraje

•  Budujeme pracovní vztahy na mini-
sterstvech: Ministerstvo pro místní 
rozvoj, Ministerstvo průmyslu a ob-
chodu, Ministerstvo zemědělství, 
Ministerstvo školství, mládeže a tě-

lovýchovy, Ministerstvo životního 
prostředí, Ministerstvo práce a soci-
álních věcí. 

•  Působíme při Národní stálé konferen-
ci, Regionální stálé konferenci Morav-
skoslezského kraje, ITI – Integrovaná 
regionální investice MSK.

•  Spolupracujeme s Agenturou pro so-
ciální začleňování (Úřad vlády ČR), 
Spolkem pro obnovu venkova, Sdru-
žením místních samospráv ČR, Sva-
zem měst a obcí, s Asociací soukro-
mých zemědělců, Agrární komorou, 
Biskupstvím ostravsko-opavským 
a s řadou dalších organizací.

Při rozvoji venkova spolupracujeme s řadou organizací. Hledáme a nalézáme 
partnery pro témata jako je podnikání, životní prostředí, zemědělství, péče 
o krajinu, vzdělávání, spolkový život, kultura a rozvoj venkovských tradic.

Kancelář MAS Opavsko sídlí v budově bývalé Národní školy pod hradec-
kým zámkem.  Foto: Renáta Veselská

40 mateřských škol bylo vybaveno dílenskými ponky - ukázka účinné spo-
lupráce s Okresní hospodářskou komorou v Opavě a podnikateli na Opav-
sku.
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Přijďte obdivovat
exotické orchideje,
výstava se blíží
Zažijte rozkvetlý únor
a přijďte obdivovat krásu
exotických orchidejí. Zamířit
můžete na prodejní výstavu,
která se uskuteční od soboty
8. až do neděle 23. února,
vždy v době od osmi do
osmnácti hodin, a to v pro-
storách prodejny Zahrada
Flora v Úvalně.

Slezská nemocnice
vyhlásila zákaz
návštěv pacientů
Kvůli rostoucímu počtu
akutních respiračních
onemocnění v Moravsko-
slezském kraji zakázala
Slezská nemocnice v Opavě
na všech odděleních ná-
vštěvy. Výjimkumá pouze
dětské oddělení, kammůže
za jednímmalým pacien-
tem vždy jen jedna osoba
za den. „Vedení nemocnice
dále žádá všechny spolu-
občany, kteří mají akutní
respirační problémy, cítí se
nachlazeni, aby v případě,
že mají podstoupit pláno-
vaný zákrok, vyšetření či
kontrolu, zavolali do ne-
mocnice a domluvili se na
posunutí termínu. Tím lze
zamezit šíření jejich ne-
moci,“ říká mluvčí opavské
nemocnice Jiří Krušina.
Zákaz návštěv platí od
pondělí 3. února až do od-
volání.

REGION
ZAUJALONÁS

Zatloukání hřebíků i práce s pilkou.
Do školky putoval další ponk
V pořadí už šestadvacátý
pracovní stůl byl slavnost-
ně předán do další mateř-
ské školy v okrese. Tento-
krát budou svou zručnost
trénovat děti v Mateřské
škole Sluníčko Opava.

VERONIKA BERNARDOVÁ

Opava – Rozvíjení manuální
zručnosti u předškolních dětí.
To je hlavnímyšlenka pro-
jektu Ponky domateřských
škol. Pracovní stoly, které jsou
pořizovány domateřských
škol v regionu, financují
místní společnosti, které za

tímto účelem oslovuje Okres-
ní hospodářská komora (OHK)
Opava. Aktivita je součástí
projektuMístního akčního
plánu rozvoje vzdělávání na
území Opavska a Vítkovska.
Celkem je v plánu rozmístit
minimálně dvaatřicet ponků.
Zatím z toho posledního,

v pořadí šestadvacátého, se
mohou radovat děti z Mateř-
ské školy Sluníčko Opava.
„Motorika je pro děti velice
důležitá, je to základ pro bu-
doucí psaní. Pokud prsty, zá-
pěstí a celou paži dobře uvolní
právě díky těmto různým
manuálním pracím, dítě je

pak lépe na psaní nastartová-
no a ve školemáméně pro-
blémů,“ přibližuje ředitelka
mateřské školy Iva Otipková.
Ponk bude součástí třídy pro
předškolní děti. „Ale pracovat
na něm samozřejmě budou
moci i děti z ostatních tříd,
podle toho, jak se paní učitel-
ky domluví. Uvažujeme o za-
koupení druhého ponku, kte-
rým by byla vybavena i další
třída,“ dodává.
Jak již bylo zmíněno, pra-

covní stoly kupují sponzorské
firmy z regionu, které vytipo-
vává OHK.
Pokračování na straně 3

Sehnat zubaře v Opavě?
Problém obřích rozměrů
ROMAN BRHEL

Opava – Chcete si najít
v Opavě zubaře? Celkem
tvrdý oříšek. Ordinace sice ve
slezskémetropoli jsou, to
ano, ale pokud se chcete stát
jejich klientem,máte smůlu.
Své o tom ví i paní Karolína,
která pro sebe a svou dceru
našla svého zubního lékaře
až v Ostravě.
„Ani ve snu bymě nena-

padlo, že najednoumohu být
bez svého zubaře. Ale stalo
se,“ začíná své vyprávění
maminka osmileté dcery
Natálie. „Přistěhovali jsme se

do Opavy a tím jsme svého
vesnického zubaře vyměnili
za toho veměstě. Doporučila
mi homaminkamé kama-
rádky. Pan doktor byl výbor-
ný, malá k němu také chodila
ráda. I systém objednávek
fungoval výborně. Pokud jste
měli mít kontrolu, sestřička
se vám sama ozvala,“ pokra-
čuje v povídání Karolína. „Je
pravdou, že jsme ale za ně-
která ošetření platili, na což
jsme nebyli v minulosti
zvyklí. Nicméně i tak byla
rodina spokojena,“ podotkla
mladámaminka.
Pokračování na straně 3

opavsko a hlučínsko  česko  svět opavsky.denik.cz

opavský a hlučínský

Region 
uvnitř již

KAM VYRAZIT? TIPY PRO VOLNÝ ČAS zprávy z okresu na 24 stranách navíc»
DNES je tomu sto let od chvíle, kdy bylo k Československu připojenoHlučínsko. Stalo se tak

4. února 1920, když do Kravař, Dolního Benešova a Hlučína krátce před polednem vstoupilo

československé vojsko. Republika se tak rozrostla o část pruského Slezska, ačkoliv zamýšlené

územní nároky původně byly daleko vyšší. (jin) Zdroj: archiv Muzea Hlučínska

KAM VYRAZIT? Tipy pro volný čas

2020/06

4. února 2020
SAMOSTATNĚ NEPRODEJNÉ

Hlučínsko slaví 100 let

5 LIDÉ ODVEDLESociální služby proautisty zaostávají,říká ředitel ostravskéneziskovky

2 REGION
VyrostoumístoSlezanky historizujícídomy jako z roku1945? 23 SPORT

Dennis Gulda hlásínávrat. V Německu semu nelíbilo

8,9 ROZHOVORHistorik Jiří Neminářříká: Hlučínsko jespecifickýmúzemímnaší republiky

více uvnitř listu dnes

Vyrostou místo Slezanky historizující domy jako z roku 1945?

MÁTE-LI svého vlastního zubaře, pak jste šťastným člově-
kem. Toto se většinou dozvíte z úst těch, kteří stojí na dru-
hé straně barikády a zubařemarně hledají. Sehnat dentis-

tu na Opavsku, u kterého nechceme nechat celou výplatu,
je v současné době podobně jako v jiných regionech téměř
detektivní úkol. (red)

více uvnitř listu Foto: Deník/Lukáš Kaboň

Zubař: nedostatkové zboží!

Počasí v kraji

mírná zátěžBIO

Východ slunce 7:13

Západ slunce 16:46

1

Dnes

Zítra

3/5

0/3Z REGIONU
Opavské divadlo „vybíjí“
svou sólistickou stáj.
Umělci skončí
na dlažbě strana 3

UDÁLOSTI
Škoda odhalila
své auto pouze
pro Indii
strana 7

ČESKO
Lidé vs. firmy.
Hromadné žaloby
byměly být snazší
strana 6

strana 10

Letos by 

oslavil 

55 let

Romantické sny 

Petra Muka

ZÁBAVA

ÚTERÝ  4. ÚNORA 2020 - ČÍSLO 29 CENA 20 KČ

9 771801 015029

2 0 0 2 9
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ÚČETNÍ ZÁVĚRKA Místní akční skupiny Opavsko z.s. za rok 2020
Místní akční skupina Opavsko z.s. zveřejňuje každoročně svou účetní závěrku v plném rozsahu ve Sbírce listin spolkového rejstříku (přístupno např. ze stránek 
www.justice.cz) a na svých webových stránkách www.masopavsko.cz. Podoba a obsah účetní závěrky jsou stanoveny zákonem o účetnictví. Účetní závěrka 
Místní akční skupiny Opavsko z.s. je každoročně auditována nezávislým auditorem.

FinanČní a ekOnOMiCké úDaje
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Místní komunitou vedená strategie 
rozvoje regionu, zkráceně Strategie 
(často se objevuje také pod zkratkou 
SCLLD) je jakousi olejničkou, která 
promazává soukolí společnosti, aby 

se nám lépe rozvíjela.  Jaké speciality 
jsme společně navařili v našem úze-
mí a jak jsme oMAStili chod soukolí 
rozvoje opavského regionu v uplynu-
lém roce? Významně. Finanční pro-

středky na realizaci Strategie jsou 
z většiny již použity a slouží v území, 
realizovány byly desítky zajímavých 
záměrů v objemu přes 100 milionů 
korun. Mezi úspěšné žadatele a rea-

lizátory naší Strategie patří řada obcí, 
zemědělští i nezemědělští podnikate-
lé, základní a mateřské školy, hasiči, 
spolky a neziskové organizace. Tak 
jak si celkově vedeme?

ROZVOj RegiOnU OČiMa 
StRategie (SCLLD) MaS OpaVSkO

přeDStaVUjeMe VýběR 
Z pODpOřenýCh pROjektů (iROp)

ŠkOLa V bUDiŠOVě Má nOVé ODbORné UČebny
Název projektu:    Rekonstrukce odborných učeben (učebna pro fyziku/

přírodopis/přírodovědu a učebna chemie) 
 na ZŠ Budišov nad Budišovkou
Žadatel:  Město Budišov nad Budišovkou
Místo realizace:  ZŠ Budišov nad Budišovkou
Celkové výdaje:  2 120 732 Kč
Dotace:  1 899 745 Kč
Realizace:  2018 - 2020

Popis: Projekt ze 7. výzvy IROP byl zacílen na  rekonstrukci dvou odborných 
učeben pro výuku přírodních věd v ZŠ Budišov n. Budišovkou. V učebnách 
byly provedeny stavební práce, instalován nový nábytek, nábytkové vyba-
vení, laboratorní pracoviště, a pořízena AV technika. Přístup do rekonstru-
ovaných prostor byl upraven na  bezbariérový. Součástí projektu byla také 
úprava venkovního prostranství. Nové učebny byly slavnostně otevřeny 
v říjnu 2020. 

SLaVkOV Má nOVé kOMUnitní CentRUM
Název projektu: Komunitní centrum Slavkov
Žadatel:  Obec Slavkov
Místo realizace:  Slavkov
Celkové výdaje:  14 388 968 Kč
Dotace:  1 900 000 Kč
Realizace:  2020

Popis: Projekt financovaný z 8. výzvy IROP umožnil vznik komunitního cen-
tra v prvním patře budovy, ve které sídlí obecní úřad. Celkové způsobilé 
výdaje na vybudování komunitního centra tvořily 2 miliony korun. Prostory 
centra zahrnují klubovnu pro 14 lidí, klubovny pro 6 osob a také například 
kanceláře poradny sociálních služeb. Komunitní centrum bude poskytovat 
kombinaci komunitních a sociálních služeb. 
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Ze ŠROtOVníkU VZnikLa kLUbOVna
Název projektu:  Změna šrotovníku na klubovnu (Etapa I a Etapa II)
Žadatel:  Obec Jezdkovice
Místo realizace:  Jezdkovice
Celkové výdaje:  2 656 449 Kč (1. etapa)  a 2 411 856 Kč (2. etapa)
Dotace:  1 900 000 Kč (1. etapa) a 1 900 000 Kč (2. etapa)
Realizace:  2020

Popis: Díky dvěma etapám rekonstrukce hrazené z 8. a 17. výzvy IROP se 
bývalý šrotovník, který využívali místní obyvatelé na výrobu šrotu pro svá 
hospodářská zvířata, změnil na zázemí pro komunitní aktivity a obřadní síň. 
Bývalý šrotovník přiléhá k levému křídlu jezdkovického zámku. Obřadní síň se 
nachází v první podlaží a zázemí pro komunitní centrum ve druhém podlaží. 

SMOLkOV Se Může pOChLUbit nOVOU CykLOSteZkOU
Název projektu:   Výstavba cyklostezky podél silnice III/4676 v obci Háj 

ve Slezsku
Žadatel:  Obec Háj ve Slezsku
Místo realizace:  Háj ve Slezsku - Smolkov
Celkové výdaje:  3 875 810 Kč
Dotace:  1 800 000 Kč
Realizace:  2020
Popis: Předmětem projektu bylo vybudování nové stezky se společným pro-
vozem cyklistů a chodců podél silnice III/4676 v Háji ve Slezsku, v části 
obce Smolkov. Část cyklostezky dostala i nové veřejné osvětlení pro zvý-
šení bezpečnosti cyklodopravy.

MOkRé LaZCe Mají nOVé ZáZeMí pRO kOMUnitní žiVOt
Název projektu:  Půdní vestavba komunitního centra s knihovnou
Žadatel:  Obec Mokré Lazce
Místo realizace:  Mokré Lazce
Celkové výdaje:  3 448 948 Kč
Dotace:  1 900 000 Kč
Rok realizace:  2020

Popis: Projekt z 8. výzvy IROP umožnil vzniknout komunitnímu centru 
s knihovnou, Prostory nabízejí veřejné víceúčelové zázemí pro poskytování 
aktivit širokého spektra služeb (sociální, vzdělávací, volnočasové, kulturní, 
zájmové apod.). 

přeDnáDRažní pROStOR ZVýŠiL beZpeČnOSt pěŠíCh
Název projektu:   Zvýšení bezpečnosti pěší dopravy v železniční stanici 

Hradec nad Moravicí
Žadatel:  Obec Hradec nad Moravicí
Místo realizace:  Hradec nad Moravicí
Celkové výdaje:  2 866 111 Kč
Dotace:  1 567 500 Kč
Realizace:  2021
Popis: Cílem projektu z 18. výzvy IROP bylo vytvořit funkční a bezpečnou 
infrastrukturu pro pěší v prostoru železniční stanice v Hradci nad Moravi-
cí. Byl vybudován nový účelově zvolený železniční přechod pro chodce 
a navazující nových chodník k záchytnému parkovišti a k železničnímu 
přechodu ze strany od prodejny Hruška. Došlo tak k oddělení pěší dopravy 
od vlakové a automobilové dopravy. Nové komunikace pro pěší včetně 
přechodu pro pěší byly také nasvětleny.
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přeDStaVUjeMe VýběR Z pODpOřenýCh pROjektů (pRV)

pRáCi V LeSe ZjeDnODUŠí nakLaDaČ S kLeŠtěMi
Název projektu:   Univerzální nakladač s kleštěmi pro manipulaci 

s materiálem
Žadatel:  Lesy Budišov nad Budišovkou s.r.o.
Místo realizace:  Budišov nad Budišovkou
Celkové výdaje projektu:  2 415 160 Kč
Dotace:  750 000 Kč
Rok realizace:  2020
Popis: Ze 3. výzvy PRV si žadatel pořídil nakladač za účelem šetrné mani-
pulace s materiálem v různých činnostech lesní výroby. Mezi ně patří úpra-
va pracovišť po kalamitních nahodilých těžbách, údržba skládek a svážnic 
po kalamitních nahodilých těžbách a také druhování a třídění dříví po ka-
lamitních těžbách. Společnost se zabývá také nakládkou dopravních pro-
středků vyrobenými sortimenty dříví a nakládkou a vykládkou materiálu 
pro pěstební činnost (pletivo, repelenty, kůly...).

LeSní pRáCe USnaDní ŠtěpkOVaČ a naViják
Název projektu:   Pořízení štěpkovače a lesního navijáku pro práci 

v lesích obce Stěbořice
Žadatel:  Obec Stěbořice
Místo realizace:  Stěbořice
Celkové výdaje projektu: 476 135 Kč
Dotace:  196 750 Kč
Rok realizace:  2020
Popis: Cílem projektu ze 3. výzvy PRV byl nákup štěpkovače dřevní hmoty 
určený pro likvidaci klestu po těžbě v lesích a také lesní naviják k přibli-
žování kmenů při těžbě dřeva. Oba stroje jsou významnými pomocníky při 
práci v obecních lesích ve Stěbořicích. 

geODetiCká FiRMa ZíSkaLa nOVé VybaVení a DOSaDiLa ZeLeň
Název projektu:   Revitalizace provozovny, včetně vybavení budovy 

a výsadby zeleně
Žadatel:  KlaGeo, s.r.o.
Místo realizace:  Otice, Slavkov
Celkové výdaje projektu:  380 165 Kč
Dotace:  149 132 Kč
Rok realizace:  2019
Popis: Cílem projektu z výzvy č. 2 PRV byla revitalizace nového sídla geo-
detické firmy. Podlahy byly ve špatném stavu, bylo nutno vymalovat kan-
celáře a vybavit je nábytkem a také koupit potřebné počítače, tiskárny 
a plotr. Okolí budovy bylo díky dotací revitalizováno a osázeno zelení, aby 
tak vzniklo příjemnější zázemí firmy.

SUŠáRna pOMáhá Se ZpRaCOVáníM byLin
Název projektu:  Nákup sušárny
Žadatel:  Markéta Kubesová Henklová
Místo realizace:  Hlubočec
Celkové výdaje projektu:  812 926 Kč
Dotace:  335 920 Kč
Rok realizace:  2019
Popis: Výsledkem projektu z 2. výzvy byl nákup nové sušárny pro sušení 
ovoce, aromatických a léčivých rostlin. Rodinná firma zpracovává napří-
klad květy a plody černého bezu, meduňku lékařskou, listy maliníku nebo 
rybízu a další rostliny a léčivky. 
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tURiStůM bUDe SLOUžit nOVé LeSní ODpOČiVaDLO
Název projektu:  Turistické odpočinkové stanoviště
Žadatel:  Robert Budirský
Místo realizace:  Mokré Lazce
Celkové výdaje projektu: 137 580 Kč
Dotace:  137 580 Kč
Rok realizace:  2020
Popis: Cílem projektu bylo vybudování turistického přístřešku na červené 
turistické trase vedoucí z Nových Sedlic do „Údolí Ohrozimy“ v katastru 
obce Mokré Lazce. Tento přístřešek bude sloužit jako odpočinkové stanovi-
ště, případně jako úkryt před nepřízní počasí pro turisty.

jatkáM SLOUží MODeRnějŠí nákLaDní aUtOMObiL
Název projektu:   Pořízení agregátu do chladírny a auta s chladicí 

nadstavbou do 12 t
Žadatel:  JAROSLAVA KLEMENSOVÁ
Místo realizace:  Melč
Celkové výdaje projektu:  2 858 108 Kč
Dotace:  1 000 000 Kč
Rok realizace:  2020
Popis: Firma si v rámci 3. výzvy PRV pořídila nový automobil s chladíren-
skou skříňovou nástavbou pro přepravu masa visu a masných výrobků. 
Jatka si také pořídila novou technologie chlazení, která je energeticky 
úsporná a efektivně zhodnocuje spotřebovanou elektrickou energii.

knihOVna ZíSkaLa nOVé VybaVení 
Název projektu:  Vybavení interiéru knihovny, Hradec nad Moravicí
Žadatel:   Městská knihovna a informační centrum Hradec 

nad Moravicí, příspěvková organizace
Místo realizace:  Hradec nad Moravicí
Celkové výdaje projektu: 1 049 693 Kč
Dotace:  496 085 Kč
Rok realizace:  2021
Popis: Výsledkem projektu  ze 4. výzvy PRV bylo vybavení interiérů regio-
nální knihovny například novými regály na knihy nebo vybudování nového 
skladu knih. Vznikne tak nový multifunkční prostor, který budou moci vyu-
žít nejen dospělí čtenáři ale celé rodiny.

Legie pOřáDaLa příMěStSké tábORy
Název projektu:   Příměstské tábory Legie
Realizace:  1. 6. 2019 – 31. 7. 2020
Celkové způsobilé náklady:  (dotace 100%) 658 625,- Kč
Místo realizace: Hradec nad Moravicí a Lhota u Opavy
Poznámka: V roce 2019 byly realizovány 3 letní turnusy v Hradci nad Mora-
vicí a 1 letní turnus ve Lhotě. V roce 2020 se uskutečnil 1 jarní a 3 letní 
turnusy v Hradci nad Moravicí, 1 letní turnus ve Lhotě.

OpZ pODpOřené pROjekty
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SeZnaM 
pODpOřenýCh pROjektů

pODpOřené pROjekty 18.–20. VýZVa MaS OpaVSkO iROp 2020
18. VÝZVA MAS OPAVSKO-IROP-ZVÝŠENÍ PODÍLU UDRŽITELNÝCH FOREM DOPRAVY 2020

Název projektu Žadatel Celkové způsobilé výdaje Dotace (v Kč)

Zvýšení bezpečnosti pěší dopravy 
v železniční stanici, Hradec nad 

Moravicí

Město Hradec nad Moravicí 1 650 000 Kč 1 567 500 Kč

Celkem: 1 650 000 Kč 1 567 500 Kč

19. VÝZVA MAS OPAVSKO-IROP-ZVÝŠENÍ PODÍLU UDRŽITELNÝCH FOREM DOPRAVY 2020

Stavba chodníků Loděnice Obec Holasovice 2 000 000 Kč 1 900 000 Kč

Chodník podél ulice Slezského odboje 
v Háji ve Slezsku

Obec Háj ve Slezsku 1 500 000 Kč 1 425 000 Kč

Bezpečný přechod pro chodce u ZŠ 
ve Slavkově

Obec Slavkov 2 000 000 Kč 1 900 000 Kč

Bezpečný přechod II. - ul. Olomoucká, 
Slavkov u Opavy

Obec Slavkov 1 625 250 Kč 1 543 987,50 Kč

Zvýšení bezpečnosti dopravy v obci 
Pustá Polom - chodníky na ul. Opavská 

a ul. Hradecká

Obec Pustá Polom 2 000 000 Kč 1 900 000 Kč

Celkem: 9 125 250 Kč 8 668 988 Kč

20. VÝZVA MAS OPAVSKO-IROP-VZDĚLÁVÁNÍ 2020

Modernizace odborné výuky na ZŠ 
Dolní Lhota

Základní škola Dolní Lhota, příspěvko-
vá organizace

749 629 Kč 712 147,55 Kč

Školní zahrada všemi smysly Základní škola a Mateřská škola 
Těškovice, příspěvková organizace

744 375 Kč 707 156,25 Kč

PC učebna Základní škola a gymnázium Vítkov, 
příspěvková organizace

989 970,40 Kč 940 471,88 Kč

Polytechnická učebna s rozšířenou 
výukou cizích jazyků

Základní škola a Mateřská škola 
Skřipov, okres Opava, příspěvková 

organizace

990 155,10 Kč 940 647,34 Kč

Modernizace odborné výuky na ZŠ 
Kyjovice

Základní škola a Mateřská škola 
Kyjovice, příspěvková organizace

975 157 Kč 926 399,15 Kč

Vybudování fyzikálně chemické učeb-
ny v ZŠ Mladecko

Základní škola Mladecko, okres 
Opava, příspěvková organizace

891 193,53 Kč 846 633,85 Kč

Celkem: 5 340 480 Kč 5 073 456 Kč
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pODpOřené pROjekty 4. VýZVa MaS OpaVSkO pROgRaM ROZVOje VenkOVa 2020
PROGRAM ROZVOJE VENKOVA - INVESTICE DO ZEMĚDĚLSKÝCH PODNIKů

NÁZEV ŽADATELE Žadatel
Celkové 

způsobilé výdaje
Dotace 
(v Kč)

Zemědělské a obchodní družstvo Dubina SLEZSKÁ DUBINA Prutové luční brány s přísevem 395 000 237 000

Karel Škrobánek Modernizace zemědělské techniky 180 000 108 000

Vojtěch Binar Nákup čelního nakladače včetně příslušenství na traktor příslušenství na traktor 120 000 72 000

Rostislav Kyncl Hnojení je základ 710 000 426 000

HESAKO zem. výroba s.r.o. Investice ve firmě 395 000 197 500

Karin Vavrošová „Nákup zemědělské techniky pro výrobu pícnin k výživě hospodářských zvířat“ 399 300 279 510

Václav Zecha Modernizace farmy Velké Heraltice 385 000 192 500

Tomáš Vícha Balička píce a aplikace močůvky 385 000 231 000

DIHEL A SYN, s.r.o. Investice do rostlinné výroby 400 000 200 000

Veronika Nováková investice do zemědělského podniku 329 000 197 400

Zahradnictví WEISS s.r.o. Pořízení manipulační techniky 678 500 407 100

Údolí Moravice s.r.o. Nákup strojů 325 000 195 000

Magdalena Šreková Údržba pozemků a krajiny 170 000 85 000

Celkem 4 871 800 2 828 010

Program rozvoje venkova - Zpracování a uvádění na trh zemědělských produktů
ŘEZNICTVÍ LUKÁŠ GEBAUER s.r.o. „Pořízení masírky pro Řeznictví Lukáš Gebauer“ 800 000 400 000

KAMAHAJ s.r.o. Pořízení vozidla 700 000 315 000

Celkem 1 500 000 715 00

Program rozvoje venkova - Podpora investic na založení nebo rozvoj nezemědělských činností
Hana Musilová Inovace technologického zařízení 380 000 171 000

Tomáš Ryž „Softwarové vybavení pro projekční studio“ 216 469 97 411

Vít Heinz MAStím si to s přívěsem 390 000 175 500

Vít Haas Plošinový přívěs 390 000 175 500

Jan Suchánek Investice do podnikání 2020 273 695 123 162

KOVOSATEK CZ s.r.o. „Investice do rozvoje společnosti KOVOSATEK CZ s.r.o.“ 798 950 359 527

JUKAS Kurka s.r.o. Pořízení nové technologie a užitkového vozidla 800 000 360 000

ZD Hraničář Loděnice Užitkové vozidlo pro elektrikáře na CNG 400 000 140 000

KOVOMAT JAZ s.r.o. „Investice na rozvoj společnosti KOVOMAT JAZ s.r.o.“ 1 199 500 539 775

Martin Šamara Nákup užitkového vozidla N1 500 000 225 000

Celkem 5 348 614 2 366 875

Program rozvoje venkova – Neproduktivní investice v lesích
Město Budišov nad Budišovkou Naučná stezka „K Jezernímu dolu“ 1 000 000 1 000 000

Celkem 1 000 000 1 000 000

Program rozvoje venkova - Základní služby a obnova vesnic ve venkovských oblastech
Biatlon Ostrava, z.s. „Zdokonalení přípravy talentované mládeže v Biatlonu“ 435 600 348 480

„Městská knihovna a informační centrum Hradec nad Moravicí,
okres Opava, příspěvková organizace“

„Vybavení interiéru knihovny, Hradec nad Moravicí“ 620 107 496 085

„SH ČMS - Sbor dobrovolných hasičů Jakubčovice“ „Zkulturnění objektu HAVERNA, Sboru dobrovolných hasičů Jakubčovice“ 496 960 397 568

Jezdecký klub Velká Polom z.s. Přepravník na koně 310 000 248 000

„Masarykova základní škola a mateřská škola Melč
, okres Opava, příspěvková organizace“

„Rekonstrukce školní jídelny v MŠ a ZŠ Melč - část školní jídelna“ 495 851 396 680

Obec Mladecko Oprava kulturního domu 0 0

Obec Uhlířov Stavební oprava budovy sýpky, Uhlířov 200 000 160 000

Obec Radkov „Rekonstrukce farní budovy v Radkově - fasáda“ 765 325 612 260

Obec Bratříkovice Modernizace prodejny smíšeného zboží 487 335 389 868

Obec Těškovice „Rekonstrukce hasičské zbrojnice v Těškovicích“ 1 185 312 948 249

Obec Neplachovice „Rekonstrukce sociálního zázemí ZŠ Neplachovice“ 1 499 989 1 199 991

Obec Skřipov „Rekonstrukce vnitřních prostorů kulturního domu v Hrabství“ 1 496 953 1 199 770

Obec Branka u Opavy „Vybudování sociálního zařízení v MŠ a ZŠ Branka u Opavy“ 539 442 431 553

Římskokatolická farnost Stěbořice Přestavba farní stodoly 2 000 000 1 600 000

Obec Mikolajice Rekonstrukce prodejny smíšeného zboží Mikolajice a pořízení vybavení 180 000 144 000

Celkem 10 712 874 8 572 504
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A právě taková aktualizovaná Strategie 
od poloviny roku 2020 vzniká a její 
tvorba se s rokem 2021 překlápí do cí-
lové rovinky. Hotová Strategie území 
MAS Opavsko na období 2021 – 2027 
pak bude předložena ke schválení Mi-
nisterstvu pro místní rozvoj ČR a bude 
pro MAS Opavsko vstupenkou k reali-
zaci zajímavých záměrů a k prostřed-
kům z Evropských fondů.
Subjekty, které budou chtít využít 
dotační podpory přes MAS (v rámci 
realizace Strategie) budou muset svůj 
projekt plánovat více dopředu, protože 
součástí Strategie je také seznam pro-
jektových záměrů v jednotlivých pod-
porovaných oblastech. Když tedy bude 
chtít některá obec například vybudovat 
cyklostezku, měla by to vědět už v roce 
2021 a svůj záměr plánovat společně 
s kanceláří MAS Opavsko. Podobně 
podnik, který má v plánu modernizovat 
výrobu nebo snížit své účty za elektři-
nu instalací fotovoltaických panelů, se 
může ucházet o podporu ze Strategie 
MAS, ale je potřeba tyto kroky konzul-
tovat a plánovat. 
Tematicky se nová Strategie od té 
současné významně lišit nebude. Ně-
které potřeby se nemění dlouhodobě, 
například modernizace a podpora 

zemědělského podnikání, investice 
do bezpečnosti dopravy, podpora spol-
kové činnosti a komunity nebo potřeba 
investovat do kvalitního vzdělávání. 
Školství a vzdělávání ale obecně stojí 
před novými úkoly a ty bude možno 
zvládat pouze v úzké spolupráci s dal-
šími subjekty, především s firmami, 
podniky, zřizovateli, rodiči a neziskový-
mi organizacemi. 
Novinkou Strategie bude například 
investiční podpora veřejných pro-
stranství v obcích, možnost budovat 
veřejnou turistickou infrastrukturu, ale 
hlavně je na stole nové a silné téma - 
klimatická krize. Něco je prostě špatně 
a musíme s tím něco dělat. Logicky je 
proto do klimatického průšvihu inves-
továno obrovské množství prostředků 
z EU. Bude se to týkat obnovitelných 
zdrojů energie, průmyslu, úspor ener-
gie, čisté dopravy, využití odpadových 
materiálů, hospodaření s vodou apod. 
Velkou výzvou je určitě zapojení obyva-
tel do komunitní energetiky. Jedná se 
o dobrovolná sdružení občanů, samo-
správ i podnikatelů, za účelem společ-
né výroby a spotřeby energie. 
Další klíčovou oblastí jsou sociální 
věci. Např. stárnutí obyvatel, které 
v následujících letech nabere velké 

tempo, protože jestli to budeme měřit 
počtem lidí mezi 60 a 70 let, tak se 
začnou do tohoto pásma dostávat silné 
populační ročníky z konce 60. a začát-
ku 70. let. My na to absolutně nejsme 
připraveni finančně, infrastrukturně ani 
organizačně. Tento nenápadný stati-
stický ukazatel bude mít dopad v nej-
různějších oblastech života i všedního 
dne, i tam, kde bychom to prvoplánově 
nečekali.   
Strategie tak pod taktovkou členské 
základny a pracovních skupin MAS 
věnuje velkou pozornost komunitním 
projektům v rámci Operačního pro-
gramu Zaměstnanost. Představit si to 
lze tak, že se pokusíme podpořit obce 
a funkční komunity v nich, aby si řadu 
problémů a potřeb uvykli řešit vlastní-
mi silami bez spoléhání se na bezradný 
stát. Jedním z příkladů může být míst-
ní péče o seniory komunitního typu 
v menších zařízeních, organizace sou-
sedské výpomoci, využívání sdílených 
služeb, poradenství, svépomocných 

skupin řešících konkrétní typy problé-
mů.
Chcete se zapojit, zaujaly vás tyto výzvy 
rozvoje regionu? Co dál? 
Nyní (červen 2021) jsme ve fázi, kdy 
z pracovních skupin vzešly definované 
problémy a potřeby území. Kancelář 
MAS je zapracovává do návrhu Strate-
gie, neboli navrhneme způsob, jakými 

aktivitami (podporami) chceme problé-
my v území řešit. Současně sbíráme 
konkrétní projektové záměry, projekty 
a nápady všech skupin obyvatel a té-
mat venkova (obce, zemědělci, pod-
niky, cestovní ruch, památky, školy, 
neziskovky, komunity, …), abychom 
je zapsali do seznamu projektových 
záměrů Strategie (Akční plán) a naplá-
novali jejich finanční podporu.
Strategie pak bude odeslána na pří-
slušná ministerstva ke schválení 
a v průběhu druhé poloviny roku 2021 
a v průběhu roku 2022 pak očekává-
me postupné spouštění výzev a pod-
por do území. Modernizační fond má 
spouštět první výzvy již v polovině roku 
2021, Ministerstvo pro místní rozvoj sli-
buje první výzvy v první polovině roku 
2022. Operační program Zaměstna-
nost je pak plánován na první polovinu 
roku 2023, s Ministerstvem zeměděl-
ství pojedeme ještě 2 roky postaru 
a teprve od 2023 bude spuštěn nový 
program SZP. 

Je před námi velká hromada práce, ale 
také příležitostí a určitě se máme na co 
těšit při rozvoji území obcí MAS Opav-
sko. Program je nabitý, nabídka i po-
ptávka je exkluzivní, buďme připraveni. 
Více informací naleznete na webových 
stránkách MAS Opavsko: 
https://www.masopavsko.cz/dotacni-
-podpory/

StRategie ROZVOje úZeMí MaS OpaVSkO na ROky 
2021–2027 (SCLLD) aneb tVOříMe DaLŠí 
pOkRaČOVání kUChařky ROZVOje RegiOnU

Místní komunitou vedená strategie rozvoje regionu, zkráceně Strategie (často 
se objevuje také pod zkratkou SCLLD) je jakousi knihou receptů, která nám 
napoví, jak a pro koho bude MAS Opavsko v následujícím období „vařit“ ty 
nejlepší speciality ve svém území.

I tvorba nové Strategie SCLLD byla poznamenána omezeními a většina 
pracovních skupin probíhala online. 

Ilustrační foto: MAS Opavsko/Milan Freiberg
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Program Malý LEADER toho nebyl 
výjimkou a ti z Vás, kterým se přes 
plejádu opatření podařilo svou akci 
zrealizovat, byli skutečnými šťast-
livci. Sedmý rok fungování byl pro 
program Malý LEADER opravdu nety-
pický. Průměrný počet proplacených 
žádostí dosahoval v předchozích le-
tech přibližně počtu 60. Rok 2020 
byl ve znamení rušení jedné akce 
za druhou a v konečném součtu bylo 
proplaceno 24 žádostí v celkové výši 
106 394 Kč. Pokud to bylo jen troš-
ku možné, přesunuli jste své akce 
na dobu, kdy mohly být uskutečněny, 
bohužel, mnoho z Vás tuto možnost 
nemělo. Úspěšně svou akci zrealizo-
valo např. sdružení TJ Tatran Štítina, 
z.s., které v rámci vzpomínkové akce 
podpořilo fotbalový zápas mladých 
závodníků, SDH Dolní Životice ode-
hrálo volejbalový turnaj, obec Radkov 
uspořádala svou tradiční obecní pouť, 

SVČ Budišov nad Budišovkou pružně 
zareagovalo a vyrobilo za pomocí 3D 
tiskárny ochranné štíty a pan Václav 
Orlík zorganizoval s mladými hasiči 
úklid okolí Jakubčovic. To byl výčet 
jen několika málo projektů, nicméně 
ani ostatní projekty za výše zmíněný-
mi nezaostávaly, co do své nápadito-
sti i účelnosti.      
Věříme, že Vám rok 2021 dopřeje 
více časového prostoru pro realizaci 
Vašich akcí, které i přes svou rela-
tivně malou míru finančního přispění 
dokáží vnést mezi občany radostnou 
náladu a potěšení. 

Hana Švarcová 

jak Si VeDL MaLý LeaDeR běheM COViDU
Každý projekt v sobě skýtá více či méně nepředvídatelných situací, pokud vše 
proběhne hladce, je to vždy malý zázrak. Přesně tak bychom mohli charakteri-
zovat celý rok 2020.

Obec Dolní Lhota - Dolnolhotský bajk

SDH Dolní Životice - Sportovní turnaje v roce 
2020

TJ Tatran Štítina - Fotbalový turnaj mládeže  
O pohár generála H. Píky

SVČ Budišov nad Budišovkou _ 3D tiskem 
pro zdraví

Radkov – Tradiční obecní pouť

Senioři Hrabyně - Seznámení s krásami Jeseníků
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ČISTÁ ENERGIE PRO OPAVSKO

Jedna kilowatthodina z obnovitelných 
zdrojů na jednoho obyvatele opavského 
venkova do roku 2030. S tímto plánem 
se prezentovala MAS Opavsko v sou-
těži EU Cash Awards a získala třetí 
místo. Že nejde o nereálné plány, uka-
zuje zvyšující se tempo budování ob-
novitelných zdrojů z posledních dvou 
let. MAS Opavsko může držet krok 
také s pomocí Modernizačního fondu, 
který připravuje podmínky pro pod-
poru energetické transformace české 
ekonomiky. „Věříme, že i venkovské 
regiony mohou významně přispět k 
plnění závazků ČR v oblasti ochrany 
klimatu,“ uvedl předseda Národní sítě 
MAS Jiří Krist. MAS Opavsko plánuje 
podpořit vznik a fungování místních 

energetických komunit, které by moh-
ly být cestou k decentralizované a 
klimaticky ohleduplné energetice. Po-
rotci EU Cash Awards oceněním MAS 
Opavsko vzkazují, že řešení změny 
klimatu je také o praktických krocích 
na místní úrovni, a že i malé projekty 
založené na občanech mohou mít vel-
ký význam.

Petr Chroust

MaS OpaVSkO OCeněna V SOUtěži eU CaSh awaRD 

Komunitní energetika není sci-fi. Na západ od našich hranic jde o běžný způsob spolupráce obyvatel. Kdo má zdroj energie, vyrábí a přebytky energie si členové 
komunity (občané, obec, podniky) vyměňují navzájem za podmínek teoreticky výhodnějších, než představuje odběr z distribuční sítě. Komunitní energetika přispívá 
k úspoře energií, zlepšuje provozní režim nestabilních obnovitelných zdrojů, generuje příjmy a nové pracovní příležitosti pro místní komunitu. MAS Opavsko inten-
zivně připravuje právní a ekonomické podklady pro vznik energetických komunit na Opavsku.



Finance, dotace, rozpočty
Říká se, co je důležité, není vidět. 
Podobné je to i s energií. Od pantáty 
vedou dráty a my jsme po desítky let 
uvykli stavu, kdy byla elektřina vyrá-
běna ve velkých elektrárnách, centrál-
ní distribuční společnost po drátech 
převedla energii k domu a všichni 
ostatní byli spotřebitelé. To dnes již 
přestává platit. S nástupem nových 
technologií (solární panely, baterie, 
elektroauta, vodíkové technologie, 
bioplyn apod.)   postupně dochází 
k decentralizaci energetiky. Elektřinu 
a teplo může vyrábět kdokoli, jakkoli 
a kdekoli. Každý může být výrobcem, 
distributorem i spotřebitelem součas-
ně. Na tento stav se připravuje nejen 
MAS Opavsko, ale i nová česká legis-
lativa, dlouho očekávaný nový energe-
tický zákon. Decentralizovaná energe-
tika produkuje elektřinu (a teplo) tam, 
kde je to účelné a s vysokou účinností 
přímo v místě spotřeby.
Hlavním motivem ke změnám myšlení, 
vnímání tepelné či elektrické energie, 
uvažování o způsobech, jak energie 
získáváme a používáme, je neradost-
ný vývoj klimatu. Další významnou 
motivací jsou peníze, resp. úspory pe-
něz. Šetřit je výhodné pro nás všech-
ny. Stále platí, že: 

„nejčistší energií je ta,  
kterou nespotřebujeme
a nejlevnější ta, kterou  
nemusíme nakupovat“.

Podívejme se kolem sebe, na každém 
kroku je vidět prostor pro velké či 
malé úspory energií. Prostou výměnou 
oken, zateplením fasády, úspornou žá-
rovkou, chytrým řízením topení nebo 
větrání, lehčí nohou na plynu auta, 
změnou návyků všedního dne je mož-
no dosahovat zajímavých úspor. Rádi 
bychom ukázali, že investice do úspor 
mohou dlouhodobě přinášet zajímavé 
výsledky a ušetřit rozpočty obcí, pod-
niků i rodin.
Prostor pro úspory energie (obecní 

objekty, podniky, občané) je v podsta-
tě neomezený. Do jeskyně se vracet 
nemusíme, smysluplnost investic 
do úsporných opatření je daná para-
metry technologií (zlepšují se) a cenou 
(snižuje se). Krom technologií (materi-
ály, pohony, zdroje, digitální technolo-
gie, ...) se na úsporách mohou podílet 
také organizační opatření (měření a ří-
zení, energetický management, sdíle-
né investice). 
I malé cíle, např. že každý rok zateplí-
me 10 obecních, 10 podnikatelských 
objektů, 50 rodinných domů a v každé 
obci přibydou za rok dvě střešní foto-

voltaické elektrárny, dává ve výsled-
ku za 10 let ohromující čísla úspor 
a pozitivní výsledky v bilanci sklení-
kových plynů.
Takže kdy a jak s úsporami začít? 
-  u drobných všedních návyků a or-
ganizačních opatření je možné začít 
hned; 

-  u větších investičních akcí je samo-
zřejmě výhodné načasovat realizaci 
úsporných opatření společně s při-
rozenou obnovou majetku a rekon-
strukcí objektu provádět najednou 

promyšleně, účelně a provázaně; 
-  při náhradách strojů a vybavení 
vždy zvážit energetickou náročnost 
vůči pořizovací ceně a míře využití, 
tedy porovnávat ceny včetně pro-
vozních nákladů za celou životnost 
se zohledněním dosažitelné úspory.

První a zásadní věcí, kterou by měl 
uchazeč o úspory před realizací in-

vestic a opatření mít, jsou informace 
o spotřebách a nákladech za spo-
třebované energie. Co není měřeno 
a evidováno, nelze hodnotit a nelze 
účelně ovlivňovat. Roční faktura 
za vodu, plyn či elektřinu většinou 
nestačí. Ta nám neřekne, kde energie 
mizí, zda je hospodaření s energie-
mi účelné, kdy a kde se dá ušetřit. 
Opisovat stavy měřidel se dá ručně 
třeba denně, ale nejvýhodnější je pro 
obecní objekty pořídit automatizova-
ný monitoring a sběr dat s následným 

profesionálním vyhodnocením a návr-
hem opatření, tzv. energetický man-
agement.
Vzhledem k tomu, že starosta menší 
obce nebo města nemůže dělat všech-
no a lidi k tomu většinou nemá, spo-
lupracuje MAS s externí firmou, která 
pro naše obce (v budoucnu i podniky), 
které o službu energetického manage-

mentu budou mít zájem, zajistí vše 
na klíč, tj. nejlépe včetně automatizo-
vaného měření a vyhodnocování spo-
třeby a energetické účinnosti, návrhu 
opatření, poradenství. Společně by to 
mohlo být efektivnější a levnější, než 
když bude každá obec a subjekt řešit 
svou agendu samostatně. Energetický 
management může být po dohodě 
poskytován rovněž podnikatelům, 
doplněn o poradenství a technickou 
pomoc (projektování, dotační pora-
denství, …) apod.

pROFeSiOnáLní říZení eneRgetiky V ObCíCh
na úZeMí  MíStní akČní SkUpiny OpaVSkO (DO ROkU 2030)

Ve světě, v Evropě, v ČR, ale i u nás na Opavsku, přicházejí zásadní změny pohle-
du na výrobu a spotřebu energie. MAS Opavsko nechce zůstat pozadu za význam-
nými trendy a společně s externími odborníky připravuje technické a finanční ná-
stroje pro přechod regionu k úsporné a obnovitelné energetice. Vývoj technologií 
přináší energetické příležitosti i pro venkovské oblasti. 

Co není měřeno a evidováno, nelze hodnotit a řídit. Jaké informace zpřístupňuje instalovaný systém měření a regula-
ce (MaR) se můžete podívat na vizualizaci kotelny mikrogridu Města Budišov nad Budišovkou. Naměřené údaje dále 
vstupují do energetického managementu městských budov (zdroj: ECM System Solution s.r.o.).

Energetická koncepce jako vize energeticky úsporného regionu MAS Opav-
sko byla realizována za finanční podpory „Státního programu na podporu 
úspor energie na období 2017-2021 - Program EFEKT 2 pro rok 2019 
a 2020“

Podrobné informace, včetně příkladů energeticky úsporných projektů na-
leznete na stránkách MAS Opavsko: www.masopavsko.cz/rozvoj-regionu/ 
cista-energie-1/
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Co je potřeba řešit?
•  Bez energetického auditu a energetického managementu nebude možno získávat dotace na úspory 

energií v obecních budovách.
•  Ve výzvách OPŽP (a nejspíše i v dalších programech) je/bude uvedena povinnost obcí zavést ener-

getický management na všechny budovy, kde stát poskytnul dotace na úspory energií. Neplnění této 
povinnosti je důvodem k vrácení dotací.

•  Podle zákona 406/2000 Sb. má každá obec (s roční spotřebou 500 MWh a více) povinnost zpracovat 
energetický audit.

Energetický management 
• Zavádí sledování, měření a vyhodnocování spotřeby elektrické energie, tepla, plynu, vody. 
• Instalace zařízení pro automatický odečet dat. 
•  Poskytuje pohled na toky energií v rámci obce, v jednotlivých budovách a jejich částech, sleduje a za-

znamenává průběh spotřeby, ale i případné výroby.
• Energetický management provádí pověřený energetický manažer.
• Pravidelné vyhodnocování naměřených údajů. 
•  Výstupem jsou pravidelné reporty a návrh opatření pro úspory energií – podklad pro zastupitele (včet-

ně technického řešení,  rozpočtů a výpočtů návratnosti, plánované úspory).
• Poskytuje monitorovací zprávy a posudky pro dotační programy.
• Podklady pro studie a další poradenství
Předprojektová studie zodpoví otázky jako: Kolik bude celý projekt stát? Kolik mohu uspořit? Jaké jsou 
možné výnosy? Jaká bude doba návratnosti? Jaké je možné technické řešení? Co budu dále potřebovat? 
Jak mohu záměr financovat?

• Sdílený energetik (energetický manažer, koordinátor)
-  Několik energetických odborníků bude pracovat ve prospěch více obcí. Na náklady se obce skládají 
z realizovaných úspor. Na provoz přispívá také MAS ze získaných dotačních podpor. 

-  Nabídka koordinace realizačního procesu mezi starosty, projektanty, dotačními manažery a dodavateli 
technologií, případně realizace projektu na klíč.

Modernizační fond SFŽP
MAS Opavsko podala jménem svých obcí předregistrační žádost do Programu RES+ a Programu HEAT. Tímto krokem se 
snažíme zajistit financování pro energetické projekty na území MAS Opavsko do roku 2030. Máte zatím jen rámcový nápad, 
investiční záměr? V kanceláři MAS naleznete podporu a kontakty na odbornou pomoc pro dotažení záměru až k realizaci, 
včetně financování. 
OP Životní prostředí (pro obce)
V letech 2021-2027 budou probíhat další výzvy na realizace projektů úspor energií na budovách určených pro občanskou 
vybavenost, včetně podpory obnovitelných zdrojů. V současné době (2021) pomáháme řešit obcím záměry Cíle 2 Kotlíko-
vých půjček.
OP TAK (pro podnikatelské subjekty)
Úspory energií a obnovitelné zdroje energie pro podnikatelské subjekty pod taktovkou Ministerstva průmyslu a obchodu.
Fond pro spravedlivou transformaci
Moravskoslezský kraj připravuje přechod na nízkouhlíkovou ekonomiku, což zahrnuje širokou škálu podpor a činností jako 
je podpora malých a středních podniků, věda a výzkum, čisté technologie, doprava, energetická zařízení, využití brownfieldů, 
odpadové hospodářství, zaměstnanost, vzdělávání a sociální začleňování. S MSK jednáme o zapojení venkovských oblastí  
(viz Májová výzva v úvodníku).
Nová zelená úsporám
- Pro občany, rodinné a bytové domy (i v majetku obce nebo SVJ).
- Zateplení, okna, kotle, fotovoltaiky, výstavba domů s minimální spotřebou energie, zadržování vody
MMR
- Ministerstvo pro místní rozvoj podporuje opatření například v Programu obnovy venkova pro obce do 300 obyvatel až 
do výše 80 % z uznatelných nákladů.
MPO - EFEKT
- Ministerstvo průmyslu a obchodu podporuje investice do úsporného veřejného osvětlení 
- Náklady na zavedení energetického managementu

k ČeMU je DObRý eneRgetiCký ManageMent  
ObeCníCh bUDOV a jak Může pOMOCi MaS OpaVSkO

DOtaČní pODpORy pRO úSpORy a OZe

Zavedení energetického managementu

Pasportizace obecních budov
přehled o energetické náročnosti 
a plánování údržby a obnovy majetku

Monitoring
Měření a automatizovaný sběr dat 
o spotřebách energií

Vyhodnocení dat
Pravidelná analýza spotřeb, 
reporty pro majitele budov

Návrhy energeticky úsporných opatření, 
plánování investic

Financování projektů 
Avíza dotačních příležitostí, dotační 
poradenství

Projektování a realizace
projektů pro úspory energií

Monitoring, 
analýza účinnosti opatření, generová-
ní reportů  (pro vykazování využitých 
dotací) 

Modernizační fond
Z programu RES+ je 
možné čerpat prostředky 
na podporu nových ne-
palivových obnovitelných 
zdrojů energie.
Z programu ENERG je 
možné čerpat prostředky 
na podporu zařízení a opat-
ření pro zlepšení energe-
tické účinnosti případně 
snížení produkce skleníko-
vých plynů v podnikání. 
Za prostředky z těchto pro-
gramů lze pořídit například 
fotovoltaické elektrárny, 
malé vodní elektrárny 
nebo bateriová uložiště.
Podrobnější informace na:
https://www.sfzp.cz/dota-
ce-a-pujcky/modernizacni-
-fond/programy/
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Celkově bude v MS kraji vyměněno 
10 000 kotlů. Na území obcí MAS 
Opavsko pak více než 1100 kot-
lů. A to by už mělo být na čistotě 
ovzduší znát. Jak se výměny kotlů 
na ovzduší projevují, můžete sledovat 
na mapě měření kvality ovzduší MAS 
Opavsko – peRFeCt aiR (http://perfect-
-air.com.pl).
21 obcí navíc pomáhá občanům na-
bídkou bezúročných půjček na výmě-
nu kotlů. Pro obce jsou půjčky finan-
cované ze Státního fondu životního 
prostředí také výhodné, protože poté, 
co jim občané půjčené peníze na ko-
tel vrátí, mohou je využít na zvelebení 
obce. Nejčastěji obce zateplují obec-
ní úřady, školy či byty, modernizují 
kotelny a instalují fotovoltaické pane-
ly na střechy obecních úřadů. Úspo-

ry a fotovoltaické panely tak obcím 
sníží náklady za energie a pomohou 
dlouhodobě vylepšovat obecní roz-
počty. 
Zájem občanů o výměnu kotlů 
i o bezúročné půjčky je obrovský. 
Nejčastěji občané pořizují nový kon-
denzační kotel na zemní plyn (50% 
výměn). Veliké oblibě v nové módní 
vlně se těší tepelná čerpadla (30%). 
Pouze 20% domácností zůstává 
u spalování biomasy (tedy dřevo 
a dřevní pelety či brikety). Je to tro-
chu škoda, protože topení suchým 
dřevem v moderním kotli zůstává 
stále nejlevnější formou vytápění 
s pozitivním vlivem na CO2 a klima. 
Kotle na pelety s automatickým při-
kládáním jsou také téměř bezobsluž-
né, jsou velice oblíbené v Rakousku, 

Německu a Skandinávii, u nás jsou 
nedoceněné. Tepelná čerpadla jsou 
vysoce komfortní, ale v případě ne-
zateplených domů a potřeby vytápě-

ní na vyšší interiérové teploty jsou 
dlouhodobě nejistou sázkou na nízké 
ceny elektrické energie. 

VýMěny kOtLů V DOMáCnOSteCh jeDOU napLnO
V roce 2019 krajský úřad vyhlásil 3. vlnu kotlíkových dotací, které mají pomoci 
občanům vyměňovat staré nevyhovující kotle za nové moderní, úsporné a čisté 
zdroje energie.

Někteří občané skoncovali s uhlím rázně a nekompromisně.

Souběžně s naplňováním potenciálu 
úspor by mělo docházet v regionu 
k postupnému přechodu na obnovitel-
né zdroje energie. Právě na venkově 
k tomu máme více než vhodné pod-
mínky. Řada obcí vlastní lesy (ener-
geticky využitelná biomasa - dřevo, 
štěpka), stále není naplněn potenciál 
rychle rostoucích energetických dře-
vin na půdách nižší bonity, využívat je 
možno i odpady ze zemědělské výro-
by (bioplynové stanice), venkov dispo-
nuje obrovským množstvím střech pro 
fotovoltaické elektrárny a v neposled-
ní řadě je k dispozici i energie vody 
na řekách Moravici a Opavě. Mimo 
cenné pohledové partie krajiny se na-
bízí i rozumné využití síly větru. Do bu-

doucna tak teoreticky může mít opav-
ský venkov pozitivní bilanci energie 
(více vyprodukuje, než spotřebuje). 
Z uvažovaných obnovitelných zdrojů 
vychází do budoucna jako ekonomic-
ky nejvýhodnější a nejrealističtější 
instalace střešních fotovoltaických 
elektráren (FVE). Zábory cenné 
zemědělské půdy nejsou příliš vý-
hodným řešením. Spočítali jsme, že 
v obcích na území MAS Opavsko 
je dostatečné množství vhodných 
střech rodinných domů, obecních 
budov, škol nebo podniků, případně 
ploch v tzv. brownfieldech, takže 
není nutno umisťovat panely na ze-
mědělskou půdu. Instalované panely 
na střechách mohou sloužit a přiná-

šet prospěch lidem v regionu, obcím, 
vlastníkům rodinných domů, místním 
podnikům a členům místních energe-
tických komunit, nikoli energetickým 
gigantům a anonymním investorům.

MAS Opavsko předkládá myšlenku, 
soutěžní cíl: 
Do roku 2030 instalovat na území 
obcí MAS Opavsko 1 solární kilowatt 
(kWp) na každého obyvatele. Je to 
málo nebo moc? 

Malá nápověda: 
1 kWp odpovídá asi 2 až 3 běžným 
solárním panelům.
Co si o tom myslíte, nám můžete sdě-
lit v malé anketce.
Váš názor nás zajímá. Hlasovat mů-
žete na stránkách MAS Opavsko zde: 
https://www.maso-
pavsko.cz/rozvoj-re-
gionu/ nebo přes QR 
kód:

ObnOViteLné ZDROje eneRgie
1 kiLOwat na jeDnOhO ObyVateLe – je tO MáLO nebO MOC?

Opavsko má vhodné podmínky pro využívání obnovitelných zdrojů energie.

Instalovaný výkon fotovoltaických elektráren (kWp) v přepočtu na počet 
obyvatel dané obce. Je vidět, že některé obce již plní nebo jsou blízko sou-
těžnímu cíli jedné instalované solární kilowatty na každého obyvatele (zdroj 
dat: vlastní šetření MAS Opavsko).
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VzdělÁVÁNí



„Prodiskutovali jsme celkem 16 
palčivých témat v oblasti vzdělává-
ní, na která by se rozhodně nemělo 
v dlouhodobém výhledu na Opavsku 
zapomenout,“ uvedla manažerka 
projektu MAP Opavsko a MAP Vít-
kovsko Gabriela Geherová. Tři de-
sítky aktivních účastníků se spojily 
ve virtuálním online prostoru, kde 
v malých tematicky zaměřených 
skupinách hovořili o svým potře-
bách a námětech, opírajících se 
o vlastní zkušenosti. „Přítomni byli 
zástupci širokého spektra aktérů, 

kteří v oblasti vzdělávání mají co říci 
– zástupci základních, mateřských 
a základních uměleckých škol, zři-
zovatelé a zástupci neformálního 
vzdělávání,“ dodala Gabriela Gehe-
rová. Společně se podařilo otevřít 
témata jako např.: potřeba stálé 
a vzájemné spolupráce ve vzdělává-
ní, potřeba investic do rekonstrukcí 
a vybavení odborných učeben při 
základních školách, potřeba větší 
podpory základního uměleckého 
vzdělávání, propojování formálního 
a neformálního vzdělávání, potřeba 

rozvoje pedagogických pracovní-
ků a individuálního potenciálu dětí 
a žáků a mnohé další. „Diskuze byla 
opravdu velmi přínosná a inspirující, 
zároveň posloužila jako propojovací 

nástroj vzájemných vazeb mezi dis-
kutujícími. Znovu bychom ji chtěli 
zopakovat na podzim, doufáme, že 
již v prezenční formě,“ dodala Gab-
riela Geherová

DiSkUtOVaLi jSMe O VZDěLáVání DO ROkU 2027
V rámci aktuálně vznikající Strategie rozvoje venkova MAS Opavsko na léta 2021 
– 2027 jsme svolali v březnu 2021 pracovní skupinu k problematice vzdělávání. 
Sešly se na více než tři desítky účastníků. 

Snímek pochází z Představování středních škol online.
 Foto: Archiv MAP Opavsko

Ředitelka mateřské školy zastává 
neuvěřitelné množství rolí – je ma-
nažerkou, učitelkou, personalistkou, 
rozpočtářkou, bezpečnostním techni-
kem, úřednicí či  fakturantkou. Ve své 
pozici navíc čelí skutečně mimořádné 
odpovědnosti – vůči dětem, jejich zá-
konným zástupcům, zřizovateli i vůči 
kolegům. Na jednoho člověka občas 
velká nálož.
Dlouhodobě se nám v přístupu ke ško-
lám osvědčuje podpora 1:1, kdy na zá-

kladě pomoci zkušeného odborníka 
může škola řešit vlastní individuální 
potřeby. Rozhodli jsme se proto sesta-
vit menší podpůrný program také pro 
ředitelky MŠ, přičemž na základě za-
chycené potřeby z území jsme podpo-
ru nasměrovali směrem k začínajícím 
ředitelkám. Ovšem dveře jsme před 
stávajícími ředitelkami samozřejmě 
nezavřeli.
Do programu se rozhodli vstoupit 
tři ředitelky, a to konkrétně Jarmila 

Kořená (MŠ Litultovice), Kateřina 
Slivková (MŠ Mokré Lazce) a Sylvie 
Graf (MŠ Šrámkova, Opava). Všechny 
zástupkyně MŠ budou vedeny odbor-
nicí Ing. Martinou Foltýnovou, která 
se v oblasti školství a vzdělávání dětí 
pohybuje již 32 let. Aktuálně svou čin-
nost vykonává v ZŠ a MŠ Petrovice 
u Karviné. Cílem celého programu je 
poskytnout ředitelkám v rozsahu 20 
h zcela individuální odbornou oporu 
v nejrůznějších oblastech, jako např. 

vedení kolektivu, spolupráce s rodiči, 
zpracování důležitých dokumentů, 
práce s třídním klimatem a další. Stra-
nou nemusí zůstat ani témata mento-
ringu a koučinku šité přímo na míru 
potřebám ředitelky. V tomto ohledu 
bude záviset pouze na ředitelce, v ja-
kých oblastech podporu využije. 

Gabriela Geherová

pODpORUjeMe ZaČínajíCí i StáVajíCí 
řeDiteLky MateřSkýCh ŠkOL

Jen málo akcí v uplynulém roce mělo to štěstí, že se mohlo konat prezenčně. Jenou z nich byla aktivita nazvaná Sám sobě přítelem. 
Ilustrační foto: Gabriela Geherová.

31Výroční zpráVa    Místní akční skupiny Opavsko z.s. za rok 2020



V rámci projektu MAP Vítkovsko 
ověřujeme úroveň žáků 4. ročníku 
v oblasti čtenářské gramotnosti (dále 
ČG). Aktivita byla pilotně zařazena 
do projektu po konzultaci se členy 
pracovní skupiny čtenářské gramot-
nost a spolupracuje na ní společnost 
SCIO s. r. o.

„Jednalo se o celoroční spolupráci 
realizovanou v několika úrovních. 
Základem bylo testování žáků všech 

4. ročníků ZŠ v ORP Vítkovska, vý-
sledky testování zařadily žáky do jed-
notlivých úrovní dle stupně zvládnutí 
čtenářských dovedností,“ upřesnila 
garantka aktivity PhDr. Eva Cveko-
vá z MAS Opavsko. Výhodou podle 
jejích slov byla okamžitá informace 
nejenom o stávajících dovednostech 
daného žáka v rámci čtenářské gra-
motnosti, ale také o jeho rezervách, 
resp. možnostech a způsobech 
zlepšení. S výsledkem testování byli 

seznámeni rodiče, a tím se podařilo 
nenásilnou formou přimět je k sou-
činnosti s pedagogy, společně se 
podíleli na výběru  titulů z doporuče-
né literatury, získali tipy na zajímavé 
knihy, na online  aplikace,  deskové 
hry a další činnosti podporující rozvoj 
čtenářství.

Motivačně splnily svou úlohu dva 
metodické semináře pro pedagogy 
vedené lektory ze společnosti SCIO, 
na kterých byla zážitkovou formou 
představena řada aktivit a metod 
k podpoře ČG a především v rozvíjení 
napříč všemi předměty. Že jsou tyto 
dobře použitelné nejen v projekto-
vých hodinách, ale i v běžné výuce 
nám potvrdila ředitelka MŠ a ZŠ Větř-
kovice Gabriela Grodová. „Při hos-
pitacích vidím, že kolegyně aktivity 
využívají, obměňují a doplňují podle 
potřeby. Velmi nás zaujal PLICKERS - 
všichni jsou aktivní a pracují na 100. 
Jsem ráda, že jsme se do tohoto 
projektu zapojili“ dodala Gabriela 
Grodová. 

Vyvrcholením celoroční spolupráce 
bylo závěrečné testování žáků a zhod-
nocení, zda došlo ke zlepšení. „I přes 
jarní vlnu pandemie v roce 2020 

a uzavření škol testování dopadlo vel-
mi dobře, ukázala se nezastupitelná 
role spolupráce ve výchově a vzdě-
lání v rámci rodiny a školy,“ zhodno-
tila Eva Cveková. Její slova potvrdila 
také Pavlína Bittnerová ze MŠ a ZŠ 
Melč. Demonstrovala pokrok na dvou 
žácích, kteří se z kategorie „průzkum-
ník“ dostali až k „profíkovi“. „Žáci mají 
zájem o knihy a knihy jsou jejich vel-
kým přítelem, dodávají jejich rodiče,“ 
prozradila paní učitelka. 

Cílená metodická podpora oslovi-
la pedagogy také ve školním roce 
2020/2021, tentokrát jsme se zamě-
řili na podporu a rozvoj matematické 
gramotnosti opět pod vedením lektor-
ského týmu SCIO s. r. o . Do testování 
se zapojili například žáci 4.B Masary-
kovy základní a mateřské školy Melč. 
„Děti si vyzkoušely aktivitu nazvanou 
„Město, stát, věc“ podporující a rozví-
jející matematickou gramotnost. Tato 
aktivita žáky velmi zaujala. I méně 
zdatní počtáři se aktivně zapojili 
a získali velmi pěkné bodové skóre,“ 
uvedla Eva Cveková.  Příklady dobré 
praxe k podpoře a rozvoji čtenářské 
gramotnosti v současné době realizu-
je osm základních škol s téměř 300 
žáky na Opavsku.                     (red)

I přes snahu pedagogů ZŠ co nejlépe 
připravit žáky 5. a 9. tříd k přijímacím 
zkouškám na střední školu se mnozí 
rodiče i žáci blížících se zkoušek vzhle-
dem k náročné době obávali. S iniciati-
vou vyhlásit přípravné kurzy pro žáky 
5. a 9. ročníku ZŠ  v rámci projektu 
MAP Opavsko přišla Eva Cveková, 
která navázala  spolupráci  s organi-
zaci 2+2 matematika, jejíž lektorský 
tým měl skvělé reference a dlouholeté 
zkušenosti nejen v doučování slabších 
žáků, ale především v přípravě žáků 
na přijímací zkoušky na střední školy. 

„O přípravné kurzy vyhlášených pod 
záštitou MAP Opavsko byl velký zájem 
nejen z opavských škol, ale i širokého 
okolí. Poptávka nestačila pokrýt plně 
nabídku a počet kurzů se stále rozši-
řoval, přesto nebylo možné uspokojit 
všechny zájemce,“ přiblížila Eva Cve-
ková.

Kurzy zahájily výuku už v prvním 
únorovém týdnu. Celkem bylo vy-
hlášeno 5 kurzů z matematiky a 2 
kurzy z jazyka českého. „Vzhledem 
k nepříznivé epidemiologické situ-
aci kurzy v rozsahu 20 hodin byly 
zahájeny distančně a doufali jsme, 
že v průběhu realizace přeskočíme 
do prezenční formy výuky. Bohužel 
se naše naděje nenaplnily,“ doplnila 
Eva Cveková. Výhodu v porovnání 
s distanční výukou v rámci kme-
nových škol vidí v tom, že v kurzu 
je v průměru 10 žáků  a žáci  jsou 
motivování co nejlépe uspět při přijí-
macích zkouškách.

 „Máme obrovskou radost, že v hod-
notících dotaznících rodiče s žáky 
hodnotí organizaci, lektory a samot-
nou výuky velmi pozitivně a těší 
nás vřelá slova díků a pochvaly,“ 
zhodnotila aktivitu Eva Cveková 

a doplnila, že rodiče lektorům děko-
vali za čas a trpělivost, který  dětem 
věnovali. „Odvedli jste obrovský kus 
práce – jste opravdu profesionálo-
vé,“ uzavřeli rodiče.

A jak to vidí lektoři? „Za kurzy 
matematiky můžu říci, že žáci byli 
moc fajn. I v online prostoru jsme 
spolupracovali v příjemné atmosfé-
ře na předem připravených pracov-
ních listech. Z žáků byl cítit zájem 
o matematiku,“ uvedl lektor Václav 
Dostál. Snahu žáků ocenily i vedoucí 
pobočky 2+2 Opava Edita Dostálová 
a lektorka češtiny Jarmila Mádrová. 

Matematice se věnovala 
i společnost Basic
Individuální lekce z matematiky za-
jišťovala pro MAP také společnost 
Basic, jejíž opavskou pobočku vede 
Roman Potůček. „Celkem šlo o 10 

dvouhodinových lekcí vždy pouze 
pro dvojici studentů – výuka byla 
tedy individuální a šitá na míru jed-
notlivým studentům, podle jejich 
aktuálních schopností a dovednos-
tí,“ vysvětlil Roman Potůček. Šlo 
podle něj o podrobný rozbor řešení 
typových úloh pro přijímací zkouš-
ky z matematiky, kde dostal každý 
student velké množství prostoru pro 
realizaci a pochopení předkládaného 
učiva. „Výuku jsem realizoval sám 
a účastnilo se jí 14 studentů,“ do-
plnil.  Ze zpětných vazeb podle něj 
vyplynulo, že se vše povedlo více 
než dobře. „Dle reakcí rodičů i stu-
dentů jim tento typ vzdělání dává 
smysl a každému umožnil zdokonalit 
se a zlepšit přesně v těch oblastech, 
které potřeboval,“ zhodnotil aktivitu 
Roman Potůček. 

(red)

žáCi Si naCháZejí LepŠí VZtah ke kniháM i pOČtůM

Map nabíDL přípRaVU k přijíMaČkáM

SCIO testování žáků si vyzkoušeli i žáci na Vítkovsku. 
Ilustrační foto: archiv MAP
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Ve školním roce 2019/20 se 
na Opavsku uskutečnil první ročník 
projektu Příběhy našich sousedů. 
Z původně plánovaných 5-7 týmů 
se nakonec do projektu přihlásilo 
celkem 10 týmů ze šesti základních 
škol. Všechny školy se do projektu 
zapojily poprvé. Celkem se projek-
tu zúčastnilo devět pedagogů a 45 
žáků, kteří nahráli rozhovory s dese-

ti pamětníky se vztahem k regionu 
Opavska. Společným úkolem všech 
deseti týmů bylo setkat se s pamět-
níkem, vyslechnout si jeho vyprá-
vění a pamětnický příběh následně 
zpracovat a veřejně prezentovat. 
Za velký úspěch považujeme, že se 
všem týmům podařilo najít si pamět-
níky přímo ve svém nejbližším okolí.  
V projektu vzniklo celkem sedm vi-

deo reportáží a tři série výtvarných 
prací. Nahrávky celoživotního vyprá-
vění, které jednotlivé žákovské týmy 
pořídily, byly předány k editaci a bu-
dou umístěny na webových strán-
kách internetového archivu vzpomí-
nek pamětníků www.pametnaroda.
cz. V současné době realizujeme 
tento jedinečný projekt na území 
Vítkovska.          Kateřina Skalíková

Děti natáČeLy příběhy SVýCh SOUSeDů

Žáci ZŠ B. Němcové natáčeli životní příběh Miroslavy Kaštovské, která za II. světové války pomáhala partyzánům
Foto: archiv školy

Místní akční plán pomáhá i v oblasti 
volby budoucího povolání.  Z oblasti 
kariérového poradenství na Opavsku 
jsme na přelomu srpna a září 2020 
stihli realizovat dvoudenní kurz zamě-
řený na práci se skupinou žáků. 
Další setkání kariérových poradců se 
uskutečnilo 9. listopadu 2020, ten-
tokrát už online formou. Řešili spolu 

se zástupci Okresního hospodářské 
komory i náhradní aktivity za zrušený 
Opava veletrh povolání. Kromě jiného 
se probíraly i potřeby opavských za-
městnavatelů. Na tomto setkání pre-
zentovali zástupci Moravskoslezského 
paktu zaměstnanosti svou činnost 
v oblasti kariérového poradenství 
a představili aplikaci Můj život po ško-

le. Této akce se zúčastnila také karié-
rová poradkyně ZŠ Krestova Ostrava 
– Hrabůvka, která se s účastnicemi 
podělila o své letité zkušenosti s reali-
zací kariérového poradenství na jejich 
škole.
MAP také uspořádal Online setkání 
rodičů coby průvodců dětí při volbě 
povolání, jehož tématem byly způso-
by, jakými mohou rodiče podpořit své 
děti při volbě povolání a tipy na uži-
tečné informace spojeně s volbou po-
volání. Jelikož v rámci tohoto setkání 
zúčastnění rodiče uvedli, že by přivítali 
online prezentace středních škol, byl 
23. listopadu zahájen cyklus těchto 
prezentací.
V prosinci se uskutečnily také první 
webináře vedené profesionálními kari-
érovými poradkyněmi „Kam na střed-
ní“. Jednalo se o tříhodinové akce pro 
žáky devátých tříd, ve kterých děti 
společně s poradkyněmi mapují co 
vše vzít v úvahu při volbě budoucího 
povolání a střední školy. Tuto mož-
nost využili ZŠ Hradec nad Moravicí, 
Církevní ZŠ sv. Ludmily v Hradci 
nad Moravicí a ZŠ Havlíčkova Opa-

va. V únoru 2021 jsme zprovoznili 
webové stránky www.cestakpraci.cz, 
na kterých budeme kariérovým porad-
cům, žákům i rodičům přinášet užiteč-
né informace z oblasti kariérového po-
radenství a volby budoucího povolání.
Zároveň také připravujeme pracovní 
sešit zaměřený na sebepoznávání 
dětí, mapování nejen jejich silných 
stránek, ale také činností a oblastí, 
které je zajímají a baví a promítnutí 
zjištěných informací do úvah o budou-
cím povolání. Tento sešit bude v tiště-
né podobě rozdán na začátku školního 
roku 2021/2022 všem ZŠ na Opav-
sku i Vítkovsku.  Ve formátu pdf bude 
sešit k dispozici na výše uvedených 
webových stránkách.
I v naší příští činnosti budeme pokra-
čovat v duchu tohoto citátu: „Mé výbě-
ry a rozhodnutí nebyly vedeny touhou 
mít kariéru, ale spíše přáním dělat 
něco, co vypadalo zajímavě a nepře-
konatelně zároveň.“ Moby, americký 
hudebník, DJ a fotograf.

Daniela Nováková

Map OpaVSkO a VítkOVSkO ROZhýbaLy i kaRiéROVé pORaDenStVí

Představování jednotlivých škol na Opavsku v rámci kariérního poraden-
ství se odehrávalo online.  Foto: MAP/Gabriela Geherová

pOLyteChnikU bUDe VOZit 
eLektROMObiL 
aneb VOLty Ve SVěRákU
Jako čerstvou novinku chystá 
MAS Opavsko i pojízdnou po-
lytechnickou laboratoř. Také ta 
má výrazně přispět ke zvýšení 
manuální zručnosti žáků základ-
ních škol. V polytechnické labo-
ratoři se naučí žáci pod vedením 
zkušených odborníků pracovat 
s různými materiály jako je dřevo, 
plast, kov za použití brusek, fréz 
nebo 3D tiskáren.  „Aktuálně pra-
cujeme na školním vzdělávacím 
programu, který bude obsahovat 
přesnější pravidla provozu a ob-
sahovou náplň jednotlivých krouž-
ků,“ uvedl manažer vzdělávání 
MAS Opavsko Martin Hořínek. Zá-
kladnu bude laboratoř mít při ZŠ 
a MŠ Raduň, kde se bude pilotně 
ověřovat náplň jednotlivých krouž-
ků s tamními žáky. Odborným ga-
rantem laboratoře je PeaDr. Leoš 
Tesárek. Polytechnická laboratoř 
bude umístěna v elektrododáv-
ce a mezi děti by mohla vyrazit 
od ledna 2022.
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Znáte svou MASku? Možná si řekne-
te, co je to za otázku? Ale vážně, víte, 
že MAS Opavsko působí v regionu už 
15 let? A víte, co všechno se za MAS-
kou a její činností skrývá? Mám pro 
vás návrh, Poznejte svou MASku. 
Jedinečnou příležitost budete mít 18. 
září 2021 v Hradci nad Moravicí. Pro 
vás i další příznivce venkova připravu-
jeme velkou akci, kde vám ukážeme, 
co všechno děláme a co všechno se 
ještě dělat chystáme. 

Projektovým slovníkem řečeno, před-
stavíme všechna zásadní témata, kte-
rým se dlouhodobě věnujeme. Bude to 
snižování znečištění z dopravy, regio-
nální identita, komunitní život a kultu-
ra v obcích a wellbeing. Zní to složitě? 
Tak si to proberme pěkně jedno téma 
za druhým. A hned to bude jasnější 😊
Snižování znečištění z dopravy – 
za tímto vznešeným heslem se skrývá 
náš oblíbený Eko-závod. Jakýmkoliv 
ekologickým vozidlem – elektromo-

bilem, na kole, koloběžce, pěšky, 
na koni či velbloudovi získat během 
tří hodin co nejvíce průjezdních bodů.  
Letos budeme získávat body návště-
vou u  regionálních producentů. Start 
závodu je v 10 hodin v Opavě a cíl ko-
lem 13 hodiny v Hradci nad Moravicí. 
Tam bude připraven další tematický 
program. Hlavně pro děti jsme přizvali 
vozítka Fičíme, pro všechny elektrické 
motorky Kuberg, koníky z Ranče Se-
tkání a další vychytávky. 
Regionální identita – abyste se mohli 
se svým regionem ztotožnit, musíte 
ho ochutnat. Nejlépe doslova, ale také 
ostatními smysly. Toto téma přináší 
oblíbenou soutěž O zlatý koláč mezi 
„prajzskou“ a „cisarskou“, rozuměj, 
koláčové týmy z území MAS Opav-
sko a MAS Hlučínsko upečou výbor-
né koláče z regionálních surovin, vy 
je ochutnáte a společně s porotou 
ohodnotíte. Region a jeho zajímavosti 
k vám promluví také prostřednictvím 
spolků Krajina břidlice či Kapradí, 
které na jeho území působí, a dalších 
regionálních producentů.  
Komunitní život a kultura v obcích – to 
už vypadá srozumitelně, viďte. Všude 
a pořád se něco děje. Ano, občas nám 
naše komunitní úsilí zhatí nemoc, ka-

ranténa či vládní nařízení, ale spolky 
a lidé v regionu žijí a tvoří. O ochut-
návku z regionální kultury se postará 
s břišními tanci spolek Dahab z Bran-
ky, Centrum deskových her z Hradce, 
spolek Za Opavu, kapela GZP z Miko-
lajic, divadlo Grunt ze Smolkova a řada 
dalších. Ani nebudete vědět, co dřív. 
Wellbeing – to vypadá opravdu tajem-
ně. Ale není to nic jednoduššího, než 
„cítit se dobře a mít se dobře“. A o to 
se budou starat další hosté z regionu, 
kteří pohladí naše mozky, duše i těla 
třeba várkou hlavolamů, lekcí jógy či 
bubenickým workshopem. 
Programu se zúčastní také naši polští 
partneři z MAS (LGD) Sdružení Krajina 
sv. Anny, se kterými realizujeme něko-
lik společných přeshraničních projek-
tů. Rádi jim, stejně jako vám, ukážeme 
naši činnost, aby poznali naši MASku. 
Nezapomeňte a poznačte si v kalen-
dáři – 18. září 2021. V 10 hodin start 
Eko-závodu v Opavě, a kdo nepojede 
závod, může přijet vlakem a nádraží 
v Hradci nad Moravicí, kde bude od 10 
hodin až do večera probíhat program. 
Přijďte poznat MAS Opavsko i svůj 
region. 

Petra Chroustová

Již pátý ročník 5. ročník Den čisté 
dopravy, tradičně spojený s Eko-závo-
dem se uskutečnil 12. září 2020. Pro 
ty, kteří u toho nemohli být osobně, 
připomínáme jeho výsledky. Závod 
v roce 2020 přilákal rekordní počet zá-

vodníků. Může za to patrně výzva Ma-
gistrátu města Opavy, že za každého 
soutěžícího bude vysazen jeden strom 
ve volné krajině. Soutěžilo se v několi-
ka kategoriích a vždy hrála roli zátěž 
životního prostředí, počet navštíve-

ných památek a počet přepravených 
osob. Nejúspěšnější z kategorie Chod-
ci byl Stanislav Hendrych s 32 body. 
Z elektrocyklistů si na pomyslné zlato 
sáhl Pavel Veselský (32 bodů). Tande-
mové kolo s posádkou Kateřina Prcha-

lová a Ondřej Langr se zapojilo jediné 
a získalo 33 bodů. Poprvé se na star-
tu objevila i elektromotorka a její řidič 
Tomáš Kratochvíl získal 11,7 bodů. 
Mezi cyklisty byli nejúspěšnější Ven-
dula Černá a Jiří Vaníček (26 bodů). 
U nejsilněji zastoupené kategorie elek-
troautomobilů se vyhodnocovala první 
tři místa. Vyhrál Ondřej Vlček s Teslou 
3, který navštívil se svou posádkou 
nejvíce průjezdních bodů (24) a dosá-
hl tak 18,4 bodů.  Pro stříbro si dojel 
Tomáš Drastich v Nissanu Leaf (18,2 
bodů) a bronz připadl Petru Štěpánko-
vi v Renaultu ZOE (16,8 bodů). Den 
čisté dopravy byl součástí Evropského 
týdne mobility a je pravidelně součás-
tí osvětové kampaně v rámci Místní 
agendy 21. Mezi Jamnicí a Vlaštovič-
kami bylo nakonec na podzim 2020 
vysazeno rovných 42 jabloní, slivoni 
a hrušní - dokonce více, než se město 
Opava zavázalo vysadit za jednotlivé 
účastníky závodu.                        

Milan Freiberg

ekO-ZáVOD bUDe SOUČáStí OSLaV MaS OpaVSkO

Den ČiSté DOpRaVy 2020 LáMaL RekORDy

Eko-závod v roce 2020 přilákal zatím nejvíce závodníků ve své historii. 
Foto: MAS/Renáta Veselská

Oslavy 15 let MAS Opavsko doplní prezentace spolků i mnoho další atrak-
cí pro rodiny s dětmi. 
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Místo, původně určené pro mrtvé, 
začaly společně zástupci spolupra-
cujících organizací proměňovat v pro-
stor sloužící živým. Ve spolupráci se 
Střediskem volného času, zástupci 
města a odborníky z oboru sadov-
nictví a permakultury se uskutečnilo 
několik plánovacích schůzek, při kte-
rých začaly vznikat první konkrétní 
návrhy využití prostoru pro Včelí sad.
„Proč včelí sad? Včely byly totiž vy-
brány jako nejdůležitější živý organis-
mus na zemi,“ vysvětluje název sadu 
Kamila Kohoutková ze Střediska vol-
ného času Budišov nad Budišovkou. 
„Včely potřebujeme, protože milujeme 
jejich bzukot, protože o nich chceme 
vědět spoustu zajímavostí a předat je 
dětem a protože věříme, že když se 
budeme dobře chovat k přírodě, ona 
nám to vrátí. A  samozřejmě také pro-
to, že máme kamarády včelaře, kteří,  

přestože mají spoustu své práce, nám 
pomohou, protože včely milují,“ dopl-
nila Kamila Kohoutková.Jak probíhala 
proměna bývalého hřbitova na sad? 
„Již na podzim 2020 jsme vysadili 
pod odborným vedením Radima Lo-

koče prvních 48 ovocných stromů, 
starých odrůd slivoní, hrušní, jabloní, 
třešní, višní,“ uvedla Kamila Kohout-
ková. Původní myšlenka komunitního 
sázení - setkání se s přáteli a známý-
mi, zástupci organizací a města, po-
vídání, výsadba, však vzala vládními 

opatřeními za své. „Přesto nám to 
nedalo, přece jsme nemohli dát více 
než 80 novým sadařům košem, proto 
jsme si je pozvali postupně, měli svůj 
prostor, čas věnovat se právě tomu 
svému stromu, načerpat rady odbor-
níka a pobýt spolu rodiče, prarodiče, 
děti jen tak,“ doplnila Kamila Kohout-
ková. Podle garantky akce za MAP 
Vítkovsko Kateřiny Skalíkové byla 

v prostoru Včelího sadu ponechána 
louka, nad kterou by měly být v bu-
doucnu umístěny včelíny. „Dále je 
plánováno vysadit bylinkové záhony 
a zřídit základní zázemí pro malé i vel-
ké návštěvníky Včelího sadu,“ dodala 
Kateřina Skalíková. „Většina zú-

častněných nadšeně přislíbila účast 
na následujících etapách – na jaře 
2021 by to měla být další úprava 
sadu, výsadba keřů, bylin a květin 
pod vedením Ing. Bc. Jakuba Kršky, 
umístění naučných tabulí a laviček 
a v průběhu léta již umístění prvních 
včelstev do sadu. Práce máme moc, 
ale my už vidíme ten výsledek,“ uza-
vřela Kamila Kohoutková s tím, že 

ve Včelím sadu naleznou útočiště 
nejen včely, ale i ostatní hmyz, ptáci 
a další zvířata a také krásné prostředí 
sadu budou moci využít návštěvníci 
k odpočinku a relaxaci. 

Milan Freiberg

Tipy na regionální pěstitele a produ-
centy, sdílení přebytků nebo recepty 
na zahradničení. To všechno skrývá 
facebooková skupina, kterou jsme 
založili před více než rokem, když 
udeřily koronavirové časy. Skupina 
se mezitím rozrostla na téměř 180 
členů. Dokonce se o ní dozvěděla 
i Národní síť místních akčních skupin 
a uvedla ji jako příklad dobré praxe. 

Součástí aktivit skupiny byla i výroba 
tzv. MASgulí. To byly vlastnoručně 
uhnětené a následně usušené semín-
kové bomby. Do kuliček z hlíny a jílu 
jsme vpravili travní směsi, semena 

květin a další překvapení. Stal se 
z nich dárek, který prostě rádi odhodí-
te, zvláště na nehostinných místech, 
která by se mohla zazelenat.

Nově jsme začali v rámci skupiny 
pořádat exkurze pro její aktivní čle-
ny. Jedna taková proběhla v květnu 
2021 do Zahradnictví Weiss. 

Smyslem této facebookové skupiny 
nadále zůstává propagování samo-
zásobitelství, výměna přebytků, tipy 
na zahradnické nebo kutilské „vychy-
távky“ a udržitelné způsoby pěstová-
ní plodin.                         Milan Freiberg

býVaLý hřbitOV Se pROMěniL Ve VČeLí SaD

VitaMíny pRO OpaVSkO RaDí hLaVně ZahRaDníkůM

Proměna hřbitova, který se vlastně nikdy hřbitovem nestal, začala v létě 2020 
a to v rámci aktivity MAP Vítkovsko nazvané Co si zasadíme, to si sníme v Budi-
šově nad Budišovkou.

Výsadba ovocných stromů ve Včelím sadu v Budišově nad Budišovkou.  Foto MAS Opavsko.

Výroba MASgulí byla příležitostí si pořádně hrábnout do hlíny. 
Foto: MAS/Renáta Veselská
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RegiOny SObě Si pOMáhaLy i V DObě COViDOVé

Výroční zpráVa      ŽIvOTnÍ PROSTŘEBÍ

Opavské slezsko, regionální produkt, propagujeme, kde můžeme.  Foto: Renáta Veselská
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SPOlEČNOST

Regionální produkty, zážitky, ubyto-
vací zařízení či restaurace a hospody. 
To všechno se skrývá pod iniciativou 
Regiony sobě. Propagační kampaň 
s příchodem covidu odstartovala 

Národní síť místních akčních skupin 
s myšlenkou podpořit místní firmy, 
výrobce a poskytovatele služeb v ne-
lehkém období krize.   
Na webových stránkách www.regio-

nysobe.cz/opavsko prezentuje MAS 
Opavsko několik desítek místních 
podniků. Na republikové úrovni za-
znamenal web Regiony sobě podle 
výroční zprávy NS MAS za rok 2020 

od května do prosince celkem 26 
000 návštěv. Regiony sobě se pro-
pagovaly i v regionálních vlacích, ve 
kterých probíhala celý srpen plakáto-
vá kampaň.



Zpráva o činnosti terénních sociálních 
pracovníků
V současné době máme v databázi 
celkem 28 klientů.
Intenzivnější pomoc poskytujeme 21 
pečujícím. Z tohoto počtu jsou dva 
muži. 
O koho se pečující starají (ti, se který-
mi pracujeme intenzivněji):
-  o své dítě se zdravotním postižním 
– 14.

-  o svého partnera (manžel, manželka) 
– 5

-  o své rodiče - 2
Nejčastěji naši klienti řešili:
-  pomoc při sepsání příspěvku na péči
-  poskytnutí informací ohledně pečova-
telských a odlehčovacích služeb

-  pomoc při řešení odvolání proti roz-
hodnutí OSSZ ohledně příspěvků

-  pomoc při vyhledávání vhodné kom-
penzační pomůcky.

Někteří klienti, zejména v současné 
koronavirové krizi, trpí i sociální izolací. 
Proto jim nabízíme možnost popovídat 
si o svých problémech přes telefon.

Našim cílem v této nelehké době je zor-
ganizovat svépomocnou skupinu peču-
jících. Máme celkem 9 zájemců, nejví-
ce z řad rodičů, kteří se starají o své 
dítě se zdravotním postižením.  V sou-
časnosti, kdy jsou zavřené i speciální 
školy, se ocitli v dosti nelehké situaci. 
Chceme jim proto nabídnout alespoň 
on-line setkání, kde by se mohli vypoví-
dat ze svých starostí a načerpat trochu 
síly a energie. Hned, jak jen to bude 
možné, uspořádáme osobní setkání. 
Co pečující osoby na území MAS Opav-
sko potřebují? (vyplynulo z analýzy po-
třeb): 
Sdílený sociální pracovník (metodik) 
pro podporu obcí 
Většina obcí MAS nemá sociální odbor 
nebo odborného pracovníka úřadu pro 
řešení sociálních záležitostí a pomoc 
občanům v obtížných životních situ-
acích. MAS Opavsko zaměstnává 2 
metodičky, které jsou našim starostům 
a obecním úřadům plně k dispozici při 
řešení problémů a potřeb  obcí v soci-
ální oblasti. Do spolupráce se prozatím 
zapojilo 11 obcí z území MAS Opavsko. 
Potřebuje i vaše obec naši podporu 
v sociální oblasti? Obraťte se na naše 

sdílené metodičky:
Mgr. Hana Drábková Sobková, Ph.D.
hana.sobkova@gmail.com
774 883 619
PhDr. Bc. Kateřina Kneifel
katerinakneifel@gmail.com
736 676 444

Dále připravujeme také:
-  mapy dojezdnosti sociálních služeb
-  praktický manuál pro obce, jak po-
stupovat při řešení životních situací 
občanů (návaznost na katalog soci-

álních služeb)
-  zpracováváme analýzy a predikce pro 
obce v sociální oblasti (s ohledem 
na populační vývoj obyvatel, stárnutí 
obyvatel, potřeby občanů v sociální 
oblasti, potřeby stárnoucí populace 
atd.)

-  Probíhá příprava kulatých stolů a me-
zioborových setkání na témata pro 
obce významná, např. opatrovnictví, 
stárnutí obyvatel, zajištění sociálních 
služeb pro občany, spolupráce se so-
ciálními odbory ORP atp.

Paní Anna (jméno bylo změněno) se 
obrátila na naši terénní sociální pra-
covnici z projektu „Síťujeme se“ se 

žádostí o pomoc kvůli své nelehké 
životní situaci. Od narození (více než 
25 let) vychovává syna s mentálním 

postižením doprovázeným dalšími 
onemocněními. Zdravotní stav syna 
vyžaduje soustavnou péči, která 
je dlouhodobě psychicky velice 
náročná. Od doby, kdy syn fyzicky 
dospěl, řeší jeho maminka způsob 
dopravování. Proto paní Anna zažá-
dala o příspěvek na pořízení moto-
rového vozidla. Tato žádost jí však 
byla zamítnuta. Ve spolupráci s naší 
terénní pracovnicí podala odvolání 
proti tomuto rozhodnutí a s touto po-
mocí již uspěla. Další problém, který 
nedokázala paní Anna řešit, byla 
dlouhodobá izolovanost a potřeba 
zapojit syna do okolního dění, do ži-
vota, aby si našel kamarády a byl 
celkově spokojenější. Terénní sociál-
ní pracovnice MAS Opavsko podala 
jménem klientky žádost do denního 
stacionáře. K dopravě do stacionáře 
bude užitečné i získané osobní auto.
V případech, jakým je tento, může 
pečujícím rodičům pomoci i svépo-
mocná skupina, která pod záštitou 
organizace MAS Opavsko vzniká. 
Účastníci tak mohou sdílet starosti 

i radosti s ostatními, kteří se nachá-
zejí v podobné situaci. 
Naše terénní pracovnice je s paní 
Annou v kontaktu telefonicky, e-
-mailem a za dodržení hygienických 
opatření i osobně. I nadále se na ni 
může maminka obracet v případě, že 
bude opět řešit nějaký další problém 
v souvislosti s péčí o jejího postiže-
ného syna. Pokud by někdo z okolí 
čtenářů tohoto článku potřeboval po-
moci v rámci péče o svého blízkého, 
může se obrátit na náš terénní tým.

Kontakt:
Terénní sociální pracovnice  
Danuše Šafránková DiS
safrankova.dana@gmail.com  
602 339 974 

Terénní sociální pracovnice
Mgr. Ilona Melecká
ilona.melecka@gmail.com
602 614 763
www.masopavsko.cz

SíťUjeMe Se – MáMe ROk Za SebOU
ZpRáVa O ČinnOSti teRénníCh SOCiáLníCh pRaCOVníků

SVépOMOCná SkUpina USnaDní těžké SitUaCe

Sociální terénní pracovnice při osobní konzultaci s klientkou, pečující 
o syna s mentálním postižením. Společně řeší žádost o příspěvek na spe-
ciální pomůcku, případné využití denního stacionáře či zapojení do svépo-
mocné skupiny. 
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Milovníci regionálních produktů, zbystřete! Chystáme novinku! 25. září 2021 
připravujeme ve spolupráci s Asociací regionálních značek společnou akci 
PORTA APERTA aneb brány dílen, výroben a farem dokořán. Naše značka 
OPAVSKÉ SLEZSKO regionální produkt se do této celorepublikové akce také 
zapojí. U vybraných výrobců budete moci nakouknout do provozu a tajů výro-
by, vyzkoušet si některá řemesla vlastníma rukama, případně ochutnat regi-
onální produkt všemi smysly. Aktuální informace budou zveřejněny na www.
masopavsko a na fb značky OPAVSKÉ SLEZSKO regionální produkt.  

Včelařství Haburovi ze Závady se 
v době koronaviru pustilo do preci-
zování receptů na výrobu medoviny 
z medu vlastních včelstev a toto úsilí 
bylo korunováno udělením regionální 
značky. „Zrání medoviny je proces 
na několik let, nechceme nic ošidit“, 
říká pan Habura. 
Zajímavým překvapením je rodinná 
firma Flancky z Opavy, která se zabý-
vá pěstováním výhonků. Překvapí již 
název, který evokuje slezské nářečí. 
Mladší generace už asi nebudou vědět, 
co jsou to „flancky“, ale s prvním po-
hledem a přičichnutím je jasno. Jídlo 
ozdobené flanckami zpestří jídelníček, 
dodá šmak gurmánům a vypadá úžas-
ně. Udělá skvělý první dojem, ať již ser-
vírujete v restauraci nebo u slavnostní 
domácí večeře. O množství vitamínů 
a živin, které v sobě skrývají, spekulo-
vat nemusíme.
Říkají si Medoo a jsou rodinná firma, 
sociální podnik. V areálu zámeckého 
parku v Šilheřovicích provozují Zá-
meckou medárnu. Místo funguje jako 
výrobna, bistro a obchůdek v jednom. 
V tomto medem vonícím bistru ochut-
náte ty nejlepší medové dobroty - med, 
rafinované medové výrobky s originál-
ní recepturou jako medové zmrzliny, 
různé druhy medovníků a jiných de-
zertů, perníčky, ale třeba i nápoje typu 
medový cider. V obchůdku najdete 
nejen medoo, ale také další sortiment 
výrobců z regionu. 

Šperky z místních kamenů patří do sé-
rie výrobků, při jejichž tvorbě Lenka 
Libosvárská z Opavy používá kameny 
nalezené při svých toulkách regionem 
Opavského Slezska. „Často a ráda 
pracuji s břidlicí nasbíranou na Budi-
šovsku a na Vítkovsku, tam ji v lese 
najdete na každém kroku,“ říká Lenka 
Libosvárská a dodává, „v blízkosti 
Opavy se dá najít také sádrovec. Ně-
které kameny mají tak zajímavý tvar, 
barvu i strukturu, že ke mně doslova 
mluví.“ Kameny jsou do šperku zasa-

zeny technikou měkkého pájení, podle 
potřeby ozdobeny kouskem exotické-
ho minerálu a zavěšeny na vhodném 
závěsu. Každá nositelka tohoto jedi-
nečného šperku si nese na krku příběh 
krajiny Opavského Slezska.
„Voda a život v ní mě uchvátil popr-
vé v deseti letech,“ říká Pavel Válek 
z Moravice. „Od té doby jsem začal 
objevovat tento svět prostřednictvím 
rybářského prutu,“ nadšeně doplňuje 
mladý rybář, který si během studia 
prohluboval vědomosti ohledně chovu 
ryb, ale také pronikal do tajů rybí ku-

chyně: „První salát nebo karbanátky 
na sebe nenechaly dlouho čekat. Když 
se pak naskytla možnost otevřít si 
prodejnu a vyrábět vlastní pochutiny, 
neváhal jsem,“ doplňuje Válek.
Pod souhrnným názvem Výrobky 
z nakládaných ryb nabízí rybí delika-
tesy jako je rybí salát s majonézou, 
rybí salát s jogurtem, kapří pepřenky 
a zavináče. Všechny výrobky vynikají 
svou jedinečnou chutí díky povaze 
a charakteru marinád, přičemž zacho-
vávají tradiční octovou příchuť ryb. 
Dalším certifikovaným výrobkem je 
uzená ryba. Uzení jako tradiční způsob 
zpracování probíhá v elektrické udírně, 
médiem je dřevěná štěpka a piliny. 

Pro nakládání ryb se používá pouze 
sůl. K uzení vybírá Pavel Válek několik 
druhů ryb, zejména pstruha duhového, 
kapra a amura původem z Dolního Be-
nešova, Kružberku a Uhlířova. 
Držitelem značky OPAVSKÉ SLEZSKO 
regionální produkt se můžete stát i vy. 
Svým řemeslným nebo potravinář-
ským výrobkem tak můžete rozšířit ro-
dinu regionálních producentů. Výzva je 
otevřená vždy po celý rok. Certifikační 
komise hodnotí žádosti dvakrát v roce. 
Bližší informace najdete na www.regio-
nalni-znacky/opavske-slezsko.cz nebo 
se obraťte na koordinátorku regionální 
značky Petru Chroustovou na email 
chroustova@masopavsko.cz

pORta apeRta – bRány DíLen, VýROben 
a FaReM DOkOřán

připRaVUjeMe:

SLeZSká neMOCniCe ObDRžeLa SbíRkU 
RegiOnáLníCh pRODUktů

RODinné FiRMy jeDOU!
Certifikační komise značky „OPAVSKÉ SLEZSKO regionální produkt ®“ udělila dal-
ším místním výrobkům právo prezentovat se pod křídly slezské orlice. Mezi novými 
držiteli značky najdeme i několik úspěšně se rozvíjejících rodinných firem.

Jedním z nově certifikovaných regionálních producentů je i Jaroslav Habura.  
Foto: MAS/Milan Freiberg

Med, káva, čaje nebo domácí dalamánky a přírodní šťávy. To vše bylo součás-
tí sbírky, kterou uspořádali zaměstnanci MAS Opavsko pro sestřičky a lékaře 
z infekčního oddělení Slezské nemocnice v Opavě.
A nebyla to ledajaká sbírka. Protože MAS Opavsko je jedním z koordináto-
rů značky OPAVSKÉ SLEZSKO regionální produkt, přímo se nabízelo oslovit 
regionální producenty a sestavit poděkování zdravotnickému týmu za jejich 
namáhavou práci právě z jejich produktů. „Sbírku jsme brali jako morální 
podporu zdravotnickému personálu infekčního oddělení, ale také regionál-
ním producentům, protože také oni zažívají nelehké časy. Jen nás mrzelo, 
že nemůžeme zapojit zdaleka všechny držitele značky,“ uvedla koordinátorka 
značky OPAVSKÉ SLEZSKO regionální produkt Petra Chroustová. I tak byla 
sbírka, kterou zaměstnanci MAS Opavsko předávali 1. dubna 2021, úctyhod-
ně bohatá. „S nápadem uspořádat sbírku přišla naše kolegyně Hana Drábko-
vá Sobková,“ prozradila manažerka sociálního projektu Síťujeme se Zuzana 
Týnová a podle jejích slov například káva z Vřes Caffé, uzeniny z Větřkovic, 
přesnídávky z Vitaminátoru nebo med a pečené čaje ze Slezské zahrádky či 
bylinné čaje Renaty Jahodové udělaly zdravotnickému personálu velkou ra-
dost. „Lékaři a sestřičky ocenili hlavně originální pojetí sbírky a měli možnost 
ochutnat vybrané regionální produkty,“ doplnila Zuzana Týnová.  
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poznej svou MaSku
MaS OpaVSkO a LgD StOwaRZySZenie kRaina św. anny VáS ZVOU na akCi:

18. Září 2021
10.00 hODin  StaRt ekO-ZáVODU  

(DOLní náMěStí OpaVa)

13.00 hODin CíL ekOZáVODU a pROgRaM pOZnej SVOU MaSkU 

(náDRaží ČD hRaDeC naD MORaViCí)

kOLáČe, hLaVOLaMy, eLektROMOtORky, DiVaDLO, nOČní pROhLíDka hRaDCe naD MORaViCí, jÓga, SkVěLé kaFe, 

Vege i neVege baŠta, nejLepŠí jeZDítka pRO Děti, eLektROaUta, bUbny.… a MnOhO DaLŠíhO.  

přijďte, těŠíMe Se na VáS
www.MaSOpaVSkO.CZ


